
گرد و خاک بستر خشک تالاب گاوخونی آلوده به سموم و فلزات سنگین است  

گاوخونیمسموم،تالابیکهمرگمیآفریند

یمنا
س: ا

عک

با جدایی شهریار مغانلو از سپاهان 
 هت تریک کفش طلا برای او 
دور از دسترس ماند اما؛

 رکوردزنی، طلسم
 9 ساله طلایی پوشان
را می شکند؟
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 ستاره  کم فروغ خانه های ستاره دار  اصفهان 

 وقتی پایبندی به قوانین میراث فرهنگی در بعضی محدوده ها و پلاک ها، 
 زیان هایی برای شهروندان به بار آورده است؛ 

افزایش آمار محبوس شدن در آسانسور در اصفهان

پشت درهای بسته!
3 78
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به بهانه آتش سوزی های اخیر در 
مراتع اسفرجان و سمیرم

وقتی انسان خطا 
می کند و طبیعت 
تاوان پس می دهد!

اعمال محدودیت 
برای مشترکان 
پرمصرف خانگی

بوق زدن نامتعارف 
یک میلیون تومان 

جریمه دارد

خرابی سیستم سرمایش اتوبوس ها بیشترین 
درخواست اصفهانی ها از سامانه ۱۳۷

مناقصهعمومییکمرحلهای
فراخوانمناقصهاحداثپمپبنزینشهرشاپورآبادنوبتاول

فریدشریعتزاده-شهردارشاپورآباد
مالف:1757516

شهرداری شاپور آباد  در نظر دارد مناقصهاحداثپمپبنزین  به شماره  200۳09۳428000009را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت 
برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
- مهلت دریافت اسناد فراخوان: ۱40۳/05/۱0 - تاریخ انتشار فراخوان: ۱40۳/05/0۳  

- زمان بازگشایی پاکت ها: ۱40۳/05/2۱ - مهلت ارسال پیشنهادات: ۱40۳/05/20  
 نوع و مبلغ تضمین شــرکت در فرایند ارجاع کار: مبلــغ ۳/500/000/000  )ســه  میلیارد و پانصد میلیون ریــال( فیش نقدی یا 

ضمانت نامه بانکی 
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه :0۳۱45886555 و 09۱۳8۱99448 و 09۱۳۱096۱۳۱

چاپاول

 

فراخوانعملیاتاجراییزیرسازیجدولگذاریمعابرسطحشهربااولویتادامهبلوارجانبازان

شهرداری شاهین شهر در نظر دارد فراخوان عملیات اجرایی زیرسازی جدولگذاری معابر سطح شهر با اولویت ادامه بلوار جانبازان به 
شماره 200۳094۷۳40000۳۳ را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.  

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت 
برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
- مهلت دریافت اسناد فراخوان: ۱40۳/05/۱۱ - تاریخ انتشار فراخوان: ۱40۳/04/۳۱   

- زمان بازگشایی پاکت ها: ۱40۳/05/22 - مهلت ارسال پیشنهادات: ۱40۳/05/2۱  
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه: شاهین شهر میدان فاطمیه شهرداری مرکزی- 0۳۱45240600

مناقصهعمومییکمرحلهای
نوبت اول

مالف:1757۴7۹

سعیدابریشمیراد-شهردارشاهینشهر

نوبت اول

شركتآبوفاضلاباستاناصفهان

آگهیبرگزاریمناقصهعمومی

شركت آب و فاضلاب استان اصفهان در نظر دارد عملیات اجرایی به شرح زیر را از طریق مناقصه عمومی به پیمانكاران واجد شرایط واگذار نماید.

مبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآورد )ریال(محل تامین اعتبارموضوع مناقصهشماره مناقصه

40۳-2-۱68
انجام امور اداری و خدمات 
8۳,۷68,22۳,۱۱94,۱88,4۱۱,000جاریعمومی منطقه شاهین شهر

40۳-2-۱69
انجام امور اداری و خدمات 
۳0,60۷,4۱2,۱2۳۱,5۳0,۳۷0,000جاریعمومی منطقه براآن و کراج

40۳-2-۱۷0
انجام امور اداری و خدمات 

۱9,2۷2,6۳5,۱44۱,5۳0,۳۷0,000جاریعمومی منطقه دهاقان

40۳-2-۱۷۱
عملیات بهره برداری و نگهداری از 
۱05,466,۱20,۳685,2۷۳,۳06,000جاریتصفیه خانه فاضلاب منطقه لنجان 

مهلت تحویل اسناد به دبیرخانه معاملات شرکت اتاق292: تاساعت : ۱۳:00 روز شنبه به تاریخ ۱40۳/05/20
تاریخ گشایش اسناد مناقصه: از ساعت 0۷:00 صبح روز یکشنبه به تاریخ ۱40۳/05/2۱

دریافت اسناد: سایت اینترنتی
WWW.abfaesfahan.ir  شركت آب و فاضلاب استان اصفهان

WWW.iets.mporg.ir پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات
شماره تلفن:  ۳5۱۳2۳95- 0۳۱

زایندهرودرادنبالکنید

zayanderoodonline.ir
zayanderoodonline.ir

روزنامه  فرهنگی، اجتماعی، 
سیاسی، اقتصادی  و ورزشی         

چهارشنبه ۳ مرداد ۱40۳
۱8 محرم ۱446

24 جولای 2024
شماره 4۱۳8  

8 صفحه
سال چهاردهم

قیمت: 5000 تومان

 توزیع اختصاصی 
برق تولیدی به 

شهرک های صنعتی

ذرات معلق در هوای اصفهان 8 برابر 
استاندارد جهانی است



چهارشنبه ۳ مرداد ۱۴۰۳ / ۱۸ محرم ۱۴۴۶ / ۲۴ جولای ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۳۸

 نمونه موارد مشکوک به تب دنگی در کاشان منفی شد
 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشــکی کاشــان گفت: تاکنون  فرد مبتلا به تب دنگی در کاشان

نداشته ایم و نتیجه تست چهار مورد مشکوک به تب دنگی منفی بوده است.
دکتر مهدی دلاوری در گفت و گو با »ایرنا« افزود: تاکنون پشــه آئــدس و بیمار مبتلا به تب دنگی 
در کاشان شناسایی نشده و اقدامات حشره شناســی برای صید پشه و لارو آن طبق برنامه به طور 
مستمر انجام می شود.  وی با اشاره به اینکه امسال بیماری های منتقله از ناقل جدی تر شده است، 
گفت: در صورت برقراری چرخه بیماری تب دنگی در یک منطقه، می تواند منجر به اپیدمی آن شود.

دلاوری اضافه کرد: چهار بیماری تب دنگی، تب زرد، چیکونگونیا و زیکا توســط پشــه آئدس قابل 
انتقال است که فعلًا تب زرد دارای واکسن مؤثر می باشد. 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی کاشــان با بیان اینکه در ۵۰ سال گذشــته در جهان موارد 
بیماری تب دنگی ۳۰ برابر شــده است، گفت: شــیوع بیماری در برخی از کشــورهای همسایه در 
مرزهای شرقی و غربی کشور خطر سرایت بیماری به کشور را افزایش می دهد. دلاوری یادآور شد: 
بر اساس آخرین آمار ۱۵۰ نفر بیمار مبتلا به تب دنگی در کشور شناسایی شدند که ۱۲ مورد آن انتقال 
محلی بوده و بقیه موارد وارده از سایر کشورها به خصوص کشور امارات بوده است و تا کنون یک مورد 

فوتی گزارش شده است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی کاشان بیان کرد: کیت تشخیص سریع بیماری تب دنگی 
در دانشگاه موجود است که بعد از بررســی و ارجاع فرد مشکوک توسط پزشک انجام شده و برای 
تشخیص قطعی نمونه به انستیتو پاستور ارسال می شود. وی با تأکید بر اینکه اغلب بیماران علائم 
خفیف دارند گفت: با وجود این، افراد دچار نقص سیســتم ایمنی و نیز افراد مبتلا به بیماری های 
زمینه ای بیشتر در معرض خطر هستند و ممکن است بیماری با شدت بیشتری در فرد ایجاد شود.

 برگزاری جشنواره فرهنگی_ورزشی »تجربه، امید، نشاط «
در  کاشان

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشــی شهرداری کاشان گفت: شــهروندان ارشد شهر در 
جشنواره فرهنگی ورزشی »تجربه، امید، نشاط « با یکدیگر رقابت می کنند.

محمدعلی فرجی در گفت وگو با »ایمنا« با بیان اینکه سالمندان منطقه در قالب مسابقات تفریحی، 
آبی و پیاده روی به رقابت پرداختند، اظهار کرد: این شهروندان ارشد شهر در جشنواره فرهنگی ورزشی 
»تجربه، امید، نشاط « کاشان با یکدیگر رقابت می کنند تا در فضایی شاد به ارتقای سلامت آنها کمک 
شود. وی افزود: افزایش جمعیت سالمندی در دهه حاضر و کاهش فعالیت های روزانه باعث بروز 

مشکلات فیزیکی و روانی شده است.
رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری کاشان خاطرنشان کرد: مدیریت ورزش و 
تندرستی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری کاشان به منظور فراهم کردن شرایط لازم 
و ترغیب و تشویق این قشر برای حضور در میادین ورزشی در رشته های مختلف و گسترش تحرک 
و پویایی برای این افراد، اقدام به برگزاری جشــنواره فرهنگی ورزشی »تجربه، امید، نشاط « کرده 
است. فرجی با تکریم جایگاه قشر سالمند و اهمیت توجه به جایگاه شهروندان ارشد شهر در راستای 
بهبود ناهنجاری های اسکلتی، عضلانی و حرکتی در تشریح این رویداد، اضافه کرد: دومین جشنواره 
فرهنگی- ورزشی »تجربه، امید، نشاط « با شــعار »حال خوب زندگی« با حضور سالمندان مرد و 

زن بالای ۶۰ سال در قالب رقابت های تفریحی، آبی و پیاده روی در سطح محلات اجرا می شود.
وی تصریح کرد: ورزش در سالمندی از اهمیت بالایی برخوردار و ضروری است که افراد مسن سعی 
کنند فعال بمانند تا از عواقب بی تحرکی دور بمانند. ایجاد شور، نشاط و شادابی در بین قشر میانسال 
و سالمندان از جمله اهداف اجرای جشــنواره فرهنگی- ورزشی »تجربه، امید، نشاط « است که با 
همکاری اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی، اداره بهزیستی، دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی 

درمانی، هیئت ورزش های همگانی، ناحیه مقاومت بسیج، اداره ورزش و جوانان انجام می شود.

مدیرکل ستاد مدیریت بحران استانداری اصفهان اظهار کرد: ۹۵درصد 
آتش ســوزی ها در عرصه های طبیعی مانند مراتــع و جنگل ها به علت 

بی دقتی و خطای انسانی است.
منصور شیشــه فروش ضمن تأکید بر این نکته که از ابتدای تابســتان 
تاکنون هکتارها مرتع در استان اصفهان از دست رفته است، به خبرنگار 
»ایسنا« گفت: بارها هشدار داده ایم و این بار نیز مجدداً هشدار می دهیم 
که آتش گرفتن مراتع در تابســتان غالباً متأثر از خطای انسانی است. 
در بررسی آتش سوزی های مراتع از ابتدای تابستان تاکنون این مدعا 

کاملًا ثابت می شود.
او ادامه داد: حریق در مراتع گردشــگری اسفرجان شهرستان شهرضا 
)۲۹ تیرماه ۱۴۰۳( و نیز حریق در قســمتی از مراتعی که در حاشــیه 
جاده روستای رودآباد در بخش پادنای ســفلی از شهرستان سمیرم 

)۱ مردادماه ۱۴۰۳( رخ داد، همگی متأثر از اشتباهات انسانی است.
این مقام اســتانداری اصفهان با تأکید بر اینکه همین دو سه  روز اخیر 
بیش از ۱۰۰ هکتــار مرتع در اصفهــان به علت بی دقتی شــهروندان یا 
گردشگران از بین رفته اســت، افزود: در فصل تابستان با توجه به روند 
افزایشــی گرما که تا پایان مردادماه ادامه خواهد یافت، پیشگیری از 

آتش سوزی در مراتع باید مورد توجه جدی قرار بگیرد.
مدیرکل ستاد مدیریت بحران اســتانداری اصفهان منشأ ۹۵درصد از 
آتش سوزی های مراتع را بی احتیاطی و خطای انسانی دانست و یادآور 
شــد: تمام افرادی که در مجاور این مراتع زندگــی می کنند، دامداران، 
کشاورزان و گردشگران باید در این موضوع مراقبت داشته باشند و در 
مراتع آتش روشــن نکنند. در کنار توجه مردم، بسیار ضروری است که 
امکانات کنترل حریــق و تیم های محلی اطفائیه نیــز همواره آمادگی 
داشته باشند. شیشه فروش به تلفن های تماس سامانه امداد جنگل و 
مرتع یعنی ۱۳۹ و ۱۵۰۴ اشاره کرد و افزود: در استان اصفهان ۶ میلیون 
و ۳۰۰ هزار هکتار مرتع و ۴۱۴ هزار هکتار جنگل طبیعی و دست کاشت 
وجود دارد. بر اساس، مطالعات پهنه بندی، ۲ میلیون هکتار از این مراتع 

بیش از سایر نقاط در معرض حریق قرار دارند.
او در خصوص آن ۲ میلیون هکتار مستعد حریق ادامه داد: این گستره 
به طور مشــخص در مناطق غرب و جنوب اســتان و کمربند حریق در 
مناطق زاگرسی و ارتفاعات کرکس قرار دارد. این محدوده طبیعی به علت 
وضعیت اقلیمی گرم و خشــک، وزش بادهای گرم فصلی، خشــکی 
پوشــش های گیاهی و علوفه ه ای یک ســاله و عوامل انسانی در برابر 

حریق خطرپذیر است.
این مسئول استانداری اصفهان به مسئله پیشگیری اشاره و بیان کرد: 
ابتدا باید از هرگونه اقدامی که به جریان آتش منجر می شود، جلوگیری 
کرد. برای نمونه، رهاکردن ته ســیگار و کبریت، بطری های آب معدنی، 
اشیای براق و صیقلی، قوطی های کنسرو و کمپوت در اراضی و حاشیه 

راه ها همگی اقداماتی پرخطر است.
شیشه فروش خاطرنشان کرد: پیشــگیری از سوزاندن بقایای گیاهی 
در مزارع و باغات و ضایعات پوشش های گیاهی در شهرها و روستاها، 

حذف پوشش های گیاهی خشک کف باغات و حاشیه راه ها با اعمال 
مدیریت بازیافت پسماندهای گیاهی دارای اهمیت است.

سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور اعتبار تخصیص دهد
مدیرکل ستاد مدیریت بحران اســتانداری اصفهان به اقداماتی که با 
هدف جلوگیری از آتش گرفتن مزارع تاکنون در استان انجام شده است، 
اشاره کرد و توضیح داد: تشــکیل کارگروه تخصصی با پایش مستمر 
عرصه های طبیعی، تهیه نقشــه های پهنه بندی خطر، تدارک تجهیزات 
اطفائیه، ســاماندهی ۷۰ تیم تخصصی یگان حفاظــت منابع طبیعی، 
تدارک ۲۰۰ تیم محلی با هدف ارائه آموزه های کاربردی در موضوع ایمنی 

حریق ازجمله آن برنامه ها و اعمال است.
او در ادامه به تبیین اقدامات پیشــگیرانه از وقوع آتش ســوزی های 
مهیب در مراتع اپرداخت و گفت: اختصاص خط ویژه ۱۳۹ یا تلفن امداد 
حریق جنگل و مرتع و اعزام سریع تیم های یگان به مناطق آسیب دیده، 
هماهنگی با شهرداری ها به منظور پشتیبانی عملیات مهار حریق، ایجاد 
تیم های گشت و مراقبت، شناسایی و برخورد قانونی با متخلفان از طریق 
مقامات قضایی، توزیع سیلندر گاز مایع، تنور گازی، پنل خورشیدی و 
سوخت در بین عشــایر و دامداران نیز قسمت های دیگری از برنامه ها 

 و طرح های مدنظر ماســت. شیشــه فروش به نقــش و فواید مراتع
 گریــزی زد و گفــت: مراتع در تولیــدات دامــی، تعدیــل آب و هوا، 
پیشگیری از سیل و فرسایش بادی نقش دارند و با توجه به این ابعاد 
محیط زیســتی در نگهداری آنها باید تلاش جدی داشت. وقوع حریق 
در مراتع باعث حذف پوشــش های گیاهی و تنوع جانوری و افزایش 
فرسایش بادی می شود. این مقام استان اصفهان تأکید کرد: از میان 
رفتن مراتع در ایجاد آلودگی هوا یا تولیدنشدن اکسیژن بیشتر نیز اثر 
دارند. برای پیشــگیری و کنترل به موقع حریق در عرصه های طبیعی 
استان نیاز است که سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور به منظور 

استقرار بالگرد مجهز به سبد آب پاش در استان اقدام کند.
او به ضرورت تخصیص بودجه از جنبه های دیگر نیز اشاره کرد و یادآور 
شــد: اعتبار لازم برای احداث و تجهیز دو پایگاه ثابت اطفای حریق در 
شهرستان های ســمیرم و چادگان ضروری اســت. تأمین تجهیزات 
اطفای حریق که متناسب با وضعیت استان و ارتفاعات صعب العبور آن 
در مناطق غرب و جنوب باشد، اهمیت دارد. شیشه فروش گفت: پس 
از وقوع آتش سوزی احیای آنها نیز بســیار مهم است که باز به سرمایه 
نیاز دارد و باید سازمان  منابع طبیعی و آبخیزداری کشور به این موضوع 

توجه وافری داشته باشد.

رئیس تعزیرات حکومتی شهرســتان کاشــان از 
 معرفــی ۱۲ داروخانــه متخلــف در کاشــان بــه 

تعزیرات خبر داد.
رحمت ا... ابوذری در گفت وگو با »تســنیم«، ضمن 
اشــاره به بازرســی از داروخانه ها از سوی معاونت 
غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی کاشان، اظهار کرد: 
بر اســاس اعلام معاونت غذا و دارو داروخانه های 

متخلف به سازمان تعزیرات معرفی شدند.
وی با بیان اینکه داروخانه هــای متخلف اقدام به 
فروش دارو بالاتر از نرخ مصوب و یا ارائه دارو بدون 
نسخه می کردند، افزود: با بررسی صورت گرفته از 
سوی معاونت غذا و دارو دانشــگاه علوم پزشکی 

کاشان ۱۲ داروخانه متخلف به تعزیرات حکومتی 
کاشان معرفی شدند.

رئیس اداره تعزیرات حکومتی شهرســتان کاشان 
با بیان اینکه پرونده بــرای داروخانه های متخلف 
تشــکیل شــد، خاطرنشــان کــرد: پرونده های 
داروخانه های متخلف با بررسی های صورت گرفته 
از  ســوی تعزیرات حکومتی کاشان به جزای نقدی 

محکوم شدند.
وی بــا بیان اینکــه واحدهای صنفی در هر رســته 
شــغلی ملزم به رعایت قوانین و مقــررات صنفی 
خود هســتند، گفت: بازرســی از واحدهای صنفی 
به صورت مســتمر در طول سال توســط بازرسان 

به صورت اختصاصی و مشــترک با دســتگاه های 
مختلف انجام می شود. ابوذری همچنین از کشف 
محموله قاچاق خبر داد و تصریح کرد: این محموله 
با تلاش مأموران پلیس امنیت اقتصادی کشــف و 
ارزش ریالی اقلام مکشــوفه به چهار میلیارد ریال 
می رسد که به سه برابر ارزش ریالی محموله قاچاق 

فرد متخلف جریمه شد.

معرفی ۱۲ داروخانه متخلف در کاشان به تعزیرات

رئیس اتاق اصناف شهرستان کاشان قیمت لباس فرم مدارس کاشان در مقاطع ابتدایی و دبیرستان را تشریح کرد. مهدی باقی مجرد در گفت وگو با »تسنیم«، ضمن 
اشاره به تعیین قیمت لباس فرم مدارس شهرستان کاشان اظهار کرد: قیمت لباس مقطع ابتدایی دخترانه از سایز ۲۰ تا ۲۴ با طرح ساده ۴۶۰هزار و مدل دار ۴۹۰هزار 
تومان قیمت گذاری شد. وی افزود: سایز ۲۶ تا ۳۰ با طرح ساده ۴۹۰هزار و مدل دار ۵۲۰هزار تومان است و سایز ۳۲ تا ۳۶ با طرح ساده ۵۲۰هزار و مدل دار ۵۵۰هزار تومان 
قیمت گذاری شده و پارچه های استفاده شده باید ترگال درجه یک مرغوب باشد. رئیس اتاق اصناف شهرستان کاشان خاطرنشان کرد: قیمت لباس مقطع دبیرستان 
دخترانه از سایز ۳۶ تا ۴۰ با طرح ساده ۵۶۰ و مدل دار ۵۹۰هزار تومان، سایز ۴۲ تا ۴۶ طرح ساده ۵۹۰هزار و مدل دار ۶۲۰هزار تومان قیمت گذاری شده است. وی گفت: 
سایز ۴8 تا ۵۲ با طرح ساده ۶۲۰هزار و مدل دار ۶۵۰هزار تومان قیمت گذاری شده و پارچه های استفاده شده نیز در لباس فرم مدارس دانش آموزان کاشان باید ترگال 
درجه یک مرغوب باشد. باقی مجرد تأکید کرد: قیمت لباس مقطع ابتدایی پسرانه از سایز ۲۰ تا ۲۴ طرح ساده ۴۵۰هزار و مدل دار ۴۹۰هزار تومان، سایز ۲۶ تا ۳۰ با طرح 
ساده ۴8۰هزار و مدل دار ۵۱۰هزار تومان و سایز ۳۲ تا ۳۶ مدل طرح ساده ۵۱۰هزار و مدل دار ۵۴۰هزار تومان قیمت گذاری شد. وی افزود: لباس فرم دانش آموزان پسر 
مقطع دبیرستان سایز ۳۶ تا ۴۰ مبلغ ۶۹۰هزار تومان، سایز ۴۲ تا ۴۶ مبلغ ۷۲۰هزار تومان و سایز ۴8 تا ۵۲ نیز ۷۵۰هزار تومان قیمت گذاری شد و جنس لباس ها در 

مقطع ابتدایی از جنس ترگال درجه یک مرغوب و مقطع دبیرستان شلوار فاستونی کج را و پیراهن تیترون مرغوب باشد.

خبر روزقیمت لباس فرم مدارس کاشان مشخص شد

عکس خبر

 آیین سفره برکت در  برزک 
برگزار شد

هم زمان با فرارســیدن شــانزدهم محرم 
که به ششــم امام حســین)ع( موسوم 
است، آیین ســنتی مذهبی سفره برکت 
در شهر برزک برگزار شــد. در آیین سنتی 
مذهبی ســفره برکت، زنان برزک هفت 
کاسه و بشــقاب از آجیل یا تنقلات بومی 
را در مجمع )ســینی بزرگ( مســی قرار 
می دهند و روی ســر می گذارند و در روی 
سفره ای مشکی که در داخل مسجد محله 

مصلای این شهر پهن شده می چینند.

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان تیران و کرون:

رشد تولید موسیر در تیران متأثر از تأمین منابع مالی است
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان تیران و کرون گفت: این شهرستان رتبه اول کشور در تولید موسیر 
را دارد که رشد بیشتر آن متأثر از تأمین منابع مالی برای ســرمایه گذاران است. مهدی آرپناهی در 
گفت وگو با »ایســنا«، اظهــار کرد: ۲۷۰ 
هکتار از اراضی کشاورزی تیران و کرون به 
کشت موسیر اختصاص یافته که در باب 
میزان سطح رتبه اول استانی و کشوری 
را دارد. وی افزود: در حال حاضر با وضع 
موجود اراضی زیر کشــت، سالانه ۲۰۰۰ 
تن موسیر تولید و به دیگر کشورها صادر 
می شــود. به گفته مدیر جهاد کشاورزی 
شهرستان تیران و کرون، این شهرستان 
در باب میزان تولید موســیر هم رتبه اول 
کشور را دارد اما آنچه زمینه توســعه را باز هم فراهم می کند ارائه تسهیلات بانکی و خرید تضمینی 
محصولات تولیدی بوده که ســرمایه گذاران تلاش بیشــتری داشته باشــند. آرپناهی اضافه کرد: 
محصول تولید شده علاوه بر مصرف داخلی به کشورهای همســایه صادر می شود که ایجاد زمینه 
صادرات بدون واسطه را هم افزایش داده و منفعت ســرمایه گذاران بیشتر خواهد شد. وی معتقد 
است اگر زیرساخت و امکانات برای فرآوری این محصول فراهم شود علاوه بر ایجاد شغل جدید 

ارزش افزوده هم ایجاد کرده و ارزآوری آن هم بیشتر می شود.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان تیران و کرون یادآور شد: توزیع تسهیلات بانکی ارزان قیمت در این 

بخش رشد نقدینگی سرمایه گذاران برای تلاش بیشتر را به همراه خواهد داشت.
آرپناهی کاشت موسیر در مناطق کم آب را به صرفه دانست و اظهار کرد: تغییر الگوی کشت لازم بوده 

و با کاشت چنین محصولاتی، محیطِ طبیعی و این گونه دارویی نیز حفظ می شود.
وی طول زمان برداشت را یک شاخصه برای کشت این محصول بیان کرد و گفت: تمرکز بر یک زمان 

مشخص برای برداشت وجود ندارد و کشاورزان در مدت دو ماه کار را انجام خواهند داد.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان تیران و کرون ادامه داد: با توجه به رقابتی بودن تولید محصول از بذر 
امکان برداشت تا ۳۰ تن در هکتار وجود دارد. به گفته آرپناهی کشت گیاهان دارویی مثل موسیر در 

این منطقه رشد داشته و  حرکت خوبی از سوی مردم در این مسیر انجام شده است.

رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه کاشان خبرداد:

۹۰ فرصت شغلی دانش بنیان در کاشان ایجاد شد
رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه کاشان گفت: ۹۰ فرصت شغلی توسط شرکت های دانش بنیان 

و واحدهای فناور مستقر در این شهرستان در یک سال اخیر ایجاد شده است.
علیرضا فرجی ارمکی در گفت و گو با »ایرنا« افزود: شرکت ها و واحدهای فناور کاشان در یکسال 
اخیر حدود ۵۰۰ هزار دلار صادرات به کشــورهای مختلف داشتند و فروش داخلی آنها ۱۰۰۰ میلیارد 
ریال بوده است. وی هماهنگی پرداخت تسهیلات و فراهم کردن فضای لازم را از مهمترین اقدامات 

پارک علم و فناوری کاشان برای شرکت ها و واحدهای فناور مستقر در این مجموعه عنوان کرد.
رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه کاشــان گفت: باید تلاش کنیم تا این واحدها بازار مناسب 

محصولات خود را پیدا کنند و نیروی انسانی مورد نیاز آنها در ارتباط با دانشگاه ها فراهم شود.
پارک علم و فناوری دانشگاه کاشان در سال ۱۳۹۷ با مشارکت شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان 

فعالیت خود را آغاز کرد و از حدود دو سال گذشته مستقل شده است.
این مجموعه علم و فناوری تاکنون به طور مستقیم و غیرمستقیم به ۲۰۰ شرکت دانش بنیان، فناور 

و خلاق خدمات ارائه کرده است.

با مسئولان

  رئیس اداره ورزش و جوانان 
تیران و کرون:

پنجمین دوره جشنواره 
 طهران در تیران 
برگزار  می شود

رئیس اداره ورزش و جوانــان تیران و کرون 
گفت: پنجمین دوره جشنواره اوقات فراغت 

طهران در این شهرستان برگزار می شود. 
جــواد بهارلویــی در گفت وگو با »ایســنا«، 
اظهارکرد: جشنواره اوقات فراغت طهران طی 
چهار سال گذشــته در تیران و کرون به همت 
مؤسســه نســل جوان فردا و اداره ورزش و 
جوانان با رویکرد ســاماندهی فعالیت های 
اوقــات فراغت شهرســتان اجرایی شــده 
و امســال نیز پنجمیــن دوره آن همزمان با 
آغاز فصل تابســتان به مرحله اجرا رســیده 
است. وی افزود: هر ســال این جشنواره بر 
اساس یک رویکرد خاص سیاست گذاری و 
اجراشده که مسیر ادامه کار آن در سال جاری 
 مبتنی بر توسعه ســرگرمی های مفید برای 

جوانان و نوجوانان است. 
رئیس اداره ورزش و جوانان تیران و کرون با 
بیان اینکه سرگرمی های مفید و نشاط آور در 
نظرسنجی صورت گرفته از ۵۰۰ نوجوان و جوان 
تیرانی مورد مطالبه بوده، افزود: گردشگری، 
بازی و مسابقات، تماشای فیلم و مطالعه از 
جمله موضوعات مورد اقبال عمومی به عنوان 
سرگرمی در زمان فراغت جوانان و نوجوانان 
این منطقه در نظرسنجی عمومی بوده که مراکز 
فرهنگی با تمرکز به این موضوعات موفق در 

جذب خواهند بود. 
بهارلویی یادآور شد: ســعی شده طرح های 
سیاســت گذاری اوقات فراغت معطوف به 
فصل تابستان نباشد و در کل سال ادامه پیدا 
کند، اما به دلیل تعطیلی مدارس و دانشگاه ها، 
تابستان سهم بالایی از مخاطبان برنامه های 

اوقات فراغت را دارد. 
رئیس اداره ورزش و جوانــان تیران و کرون 
با بیان اینکه پارســال ۲۰ هــزار نفر مخاطب 
طرح هــای اوقات فرغت در این شهرســتان 
بودند، خاطرنشان کرد: ۹۰ درصد آن را جمعیت 

۷ تا ۲۵ سال تشکیل داده بود.

اخبار

عکس: ایسنا

استان

به بهانه آتش سوزی های اخیر در مراتع اسفرجان و سمیرم

وقتی انسان خطا می کند
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اعتراض مشتریان به افزایش قیمت برخی خودروسازان در 
سایه سکوت نهادهای ذیربط!

یکی از شرکت های خودروســاز خصوصی، حدود دو هفته پیش، با انتشــار لیست جدیدی از 
قیمت محصولات خود، اعمال افزایش قیمت را رســماً اعلام کرد؛ موضوعــی که به اعتقاد خود 
شرکت، بر حق بوده و با توجه به افزایش قیمت تمام شده تولید محصولات و تورم بایستی صورت 

می پذیرفته، اما صدای مشتریان را در آورده و منجر به اعتراض آنها شده است.
به گزارش »ایسنا«، در حالی که اوایل سال جاری، یکی از شــرکت های خودروساز مونتاژی، با 
اعمال افزایش یک درصد مالیات بر ارزش افزوده و افزودن مابه التفاوت افزایش بیمه شخص 
ثالث و ســایر الزامات قانونی، بین ۷ میلیون و ۹۰۰ هــزار تومان تا ۲۷ میلیــون تومان، قیمت 
محصولات خود را به روز کرده و افزایش داده بود، حال حدود دو هفته پیش، لیست جدیدی از 
قیمت محصولات خود را ارائه کرده که مقایسه آن با قیمت های قبلی، نشان از افزایش بالغ بر ۱۴۱ 

تا ۲۱۵ میلیون تومانی دارد؛ موضوعی که اعتراض پی در پی مشتریان را به دنبال داشته است.
افزایــش قیمت محصولات این شــرکت در حالــی رخ داده اســت که علیرغم واگــذاری امر 
تصمیم گیری در مورد قیمت خودروها به ســازمان حمایت و ابلاغ آن به وزارت صمت، اما هنوز 
قیمت گذاری آزادانه توسط خود شرکت ها، قانونی نیست و اعمال تغییرات قیمت، نیازمند تأیید 

و ارائه مجوز از سوی سازمان حمایت است.  
در مورد افزایش قیمت های اخیر در مورد شــرکت مذکور و حتی برخی دیگر از شــرکت ها، هنوز 
سازمان حمایت مجوز رســمی و تأییده افزایش قیمت صادر نکرده است؛   این موضوع از سوی 

سازمان حمایت مورد بررسی نیز قرار گرفته، اما هنوز پاسخی دریافت نشده است.
همانطور که اشاره شد، طی دو هفته اخیر، تعداد زیادی از مشتریان و حواله داران شرکت مذکور 
که در طرح های مختلف اقدام به خرید محصولات این شــرکت کرده اند، نسبت به این افزایش 
قیمت ها معترض اند؛ به گونه ای کــه کار به تجمع های چندین باره مقابــل نهادهای مختلف هم 

کشیده است.
این در حالی اســت که طبق ادعای برخی از این مشــتریان، تعویق در تحویل خودروها طی ماه 
های اخیر، نیز شاید از همین جهت بوده تا بتوانند افزایش قیمت ها را اعمال کرده و خودروها را 

با قیمت جدید تحویل دهند. 
یکی از مشتریان به »ایســنا«، گفت: خودروی خود را اسفند ماه ســال گذشته ثبت نام کردم و 
قرار بود ۹۰ روزه تحویل بگیرم؛ با توجه به اینکه تیر ماه به اتمام رسیده، اما هنوز خبری از تحویل 
خودرو نیســت. با توجه به اینکه هنوز خودروسازان داخلی، از ابتدای امســال، یکبار هم مجوز 
افزایش و به روزرســانی قیمت  محصولات را دریافت نکرده اند و به تازگی )در هفته جاری( و با 
برگزاری مجمع های ســالیانه خود صحبت از ارائه مدارک و جزئیات عوامل مؤثر بر قیمت تمام 
شده را به سازمان حمایت، کرده اند، اما این شرکت مونتاژکار، برای بار دوم در سال جاری قیمت 

محصولات را بالا برده است.
علیرغم اینکه سازمان حمایت پاســخی در این رابطه ارائه نکرده اســت، دیگر نهادهای نظارتی 
همچون شورای رقابت و سازمان تعزیرات نیز واکنشی نســبت به این موضوع و حتی اعتراض 
مشتریان، تاکنون نداشته اند؛ اما شــورای رقابت، در جلسه عصر روز سه شنبه خود قصد داشت، 
به این موضوع پرداخته و با توجه به صحبت ها و گمانه زنی ها پیرامون قیمت خودروها و افزایش 
مورد درخواست خودروسازان از سازمان حمایت و همچنین افزایش قیمت برخی خودروسازان 
خصوصی که زمینه اعتراض مشتریان را فراهم کرده است، موضوع قیمت خودروها را بررسی کند.
در پیگیری که »ایسنا« از این شرکت خودروســازی داشته، این شرکت ضمن تأکید بر افزایش 
قیمت قطعات، افزایش نرخ ارز و تأثیر مستقیم آن بر واردات قطعات و مواداولیه مورد نیاز و از 
سوی دیگر افزایش قیمت پارامترهای داخلی که بر قیمت تمام شده محصولات تأثیرگذار است؛ 
اعلام داشته که با توجه به افزایش هزینه های تولید، شرکت نیز برای حفظ تولید و ادامه  مسیر 

صنعتی، ناچار به به روزرسانی قیمت محصولات است.

مسکن دیگر محرک اصلی مصرف فولاد نیست

در سراشیبی بزرگ!

مصرف جهانی فولاد در بخش ساخت وساز طی ۴ سال ۲۰ درصد کاهش 
پیدا کرد و امروز در نیمه سال ۲۰۲۴ دیگر مسکن محرک اصلی مصرف 
فولاد نیست. در مقابل داده ها نشان می دهد با رشد ۱۰ درصدی مصرف 
فولاد در بخش ماشین آلات، این بخش با ســهم ۳۰ درصدی از بازار، 

اکنون بزرگ ترین مصرف کننده فولاد است.
به گزارش »ایراسین«، رکود در بخش ســاخت و ساز چین به چالش 
بزرگ فولادسازان چینی و به دنبال آن صنعت فولاد در جهان تبدیل شده 
است. بخش ساخت وساز چین بزرگ ترین مصرف کننده محصولات 
فولادی جهان بود ولی بر اســاس گزارش ها بازار مسکن چین در رکود 
است و قیمت خانه های نوســاز نیز هر ماه کاهش می یابد. غول های 
ساخت و چینی مانند اورگراند ورشکست شــدند، تعدادی از آنها مانند 
کانتری گاردن نیز از انبوه بدهی ها رنج می برند و بســته های حمایتی 
دولت چین تا کنون موفق به کنترل رکود در بازار مســکن نشده است. 
جدیدترین داده ها نشــان می دهد مصرف فولاد بخش ساخت و ساز 
طی سال های گذشته به شدت کاهش یافته است و امروز دیگر مسکن 
 محرک اصلی مصرف فولاد نیســت. ســهم مصرف فــولاد در بخش 
ساخت و ساز از ۴۲ درصد در سال ۲۰۱۱ به ۲۴ درصد در سال ۲۰۲۳ رسید 
و پیش بینی می شود این میزان در ســال ۲۰۲۴ بیش از ۲ درصد دیگر 
کاهش پیدا کند. افت مصرف فولاد در بخش ســاخت و ســاز مربوط 
به یک بازه زمانی بلند مدت نیســت بلکه تا ســال ۲۰۲۰ سهم بخش 
ساخت وســاز از محصولات فولادی در حال افزایش بود تا اینکه با آغاز 

سیاســت های انقباضی توسط بســیاری از بانک های مرکزی جهان، 
تقاضا برای محصولات فولادی در بخش ســاخت و ساز کاهش پیدا 
کرد. تنها در مدتی کمتر از ۴ سال مصرف فولاد در بخش ساخت و ساز 
حدود ۲۰درصد ریخت. در مقابل مصرف فولاد از بخش ساخت و ساز به 
بخش ماشین آلات انتقال پیدا کرده است. در بخش ماشین آلات تقاضا 
برای فولاد از ۲۰ درصد در ســال ۲۰۱۱ به ۳۰ درصد تا پایان سال ۲۰۲۳ 
رسید و پیش بینی می شود به روند صعودی خود ادامه دهد؛ با این حال، 
ماشین آلات فقط بخشی از افت تقاضای فولاد در بخش ساخت و ساز 
را پوشش می دهد. بخش زیرساخت ها نیز با افزایش مصرف فولاد از 
۱۳ درصد به ۱۷ درصد نیز بالاتر از محصولات فولادی گرفت و در بخش 
کالاهای با دوام مصرف فولاد یک درصــد افزایش یافت ولی مصرف 
فولاد در بخش حمــل و نقل از ۱۲ درصد به ۹ درصد رســید. در مجموع 
مصرف فولاد در دو بخش ساخت وســاز و حمل و نقل از ســال ۲۰۱۱ تا 
۲۰۲۳ نزدیک به ۲۱ درصد کاهش داشــت ولی در بخش ماشین آلات، 
زیرســاخت و کالای با دوام ۱۵ درصد رشد کرد. ۶ درصد باقی مانده نیز 
در سایر بخش ها استفاده شده است. اکنون در نیمه سال ۲۰۲۴ محرک 
اصلی مصرف فولاد بخش ماشین آلات است و در صورت ادامه رکود بازار 
مسکن چین پیش بینی می شود سهم بخش ساخت و ساز از مصرف 
فولاد به رتبه سوم کاهش پیدا کند. بخش ساخت وساز سال ها شاخص 
بزرگی در بازار محصولات فولادی بود ولی در یک سراشیبی بزرگ قرار 

دارد و دیگر محرک اصلی مصرف فولاد نیست.

رئیس مرکز ملی پیش بینی سازمان هواشناسی با 
بیان اینکه روند گرمای هــوا در ایران دو برابر جهان 
 اســت، گفت: در حاضر دمای هوای جهان بیش از 
یک درجه نســبت به انقلاب صنعتی افزایش پیدا 
کرده و این در حالی اســت که ایران طی ۵۰ ســال 

گذشته ۲ درجه گرم تر شده است. 
به گزارش »تســنیم«، صادق ضیاییان با اشاره به 
پیشرفت روند تغییرات اقلیمی در جهان، خاورمیانه 
و در ادامه ایران، گفت: اثرات تغییرات اقلیمی اغلب 

شــئونات زندگی افراد را در جای جای جهان تحت 
تأثیر قــرار می دهد. رئیس مرکــز ملی پیش بینی 
و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوای ســازمان 
هواشناســی با بیان اینکه در حاضــر بیش از یک 
درجه دمای هوای جهان نسبت به انقلاب صنعتی 
بیشتر شــده اســت، افزود: این در حالی است که 
فرایند  مذکور در ایران دو برابر جهان است؛ به عبارت 
دیگر کشور طی ۵۰ســال گذشــته ۲ درجه گرم تر 
شــده اســت. وی افزود: گرمای کره زمین تبعاتی 
را به همراه دارد کــه می توان به افزایــش تعداد و 
شدت پدیده های حدی مانند بارش تگرگ، وقوع 
سیلاب و بارش های خارج فصل، اشــاره کرد و در 
عین حال بــا پدیده های دیگری چــون طولانی تر 
شدن خشکسالی ها روبه رو می شویم و در ادامه این 

امر فصل بندی ها و رژیم بارشــی نیز تغییر می کند. 
ضیاییان در این زمینه با بیــان اینکه تغییرات رژیم 
بارشی مشاغل مختلف از جمله کشاورزی و به تبع 
آن امنیت غذایی جهان و ایــران را تحت تأثیر قرار 
می دهد، تصریح کرد: همچنین منابع آبی کشور به 
دلیل افزایش تبخیر و تعرق تحت تأثیر این شرایط 
قرار می گیرد به طوری کــه آب تجدیدپذیر کاهش 
چشمگیری می یابد. رئیس مرکز ملی پیش بینی 
و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوای ســازمان 
هواشناسی بیان کرد: از دســت رفتن منابع آبی با 
خشکی دریاچه ها همراه است که مشکلاتی را برای 
تأمین آب شرب شهرها به وجود می آورد. این روند 
به شکل زنجیروار در ســایر ابعاد زندگی بشر ادامه 

می یابد و چالش هایی را با خود به همراه دارد.

افزایش گرمای هوا در ایران ۲ برابر جهان است

خبر روز

گلایه رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد از محدودیت های برق:

 گفتید نیروگاه بزنید، برق خود را تولید کنید؛ کردیم؛ 
آن را هم دریغ می کنید؟!

رئیس انجمــن تولیدکنندگان فولاد ایران ضمن اشــاره بــر گرفتاری ها و چالش های ناشــی از 
محدودیت های برق و ناترازی های انرژی، اعلام کرد که دو ســاعت قطعی برق فولادی ها، حدود 
هشت ســاعت تولید را متوقف می کند؛ 
نســبت به عدم رعایت عدالت در توزیع 
خاموشــی ها و حتی دریغ برق تولیدی 
نیروگاه های خود فولادسازان گلایه کرد و 
معتقد است که باید این اعمال محدودیت 
برای صنایع با عدالت، اعمال شــود. به 
گزارش »ایسنا«، بهرام سبحانی با تأکید 
بر اینکه این روند کاهشــی در سه ماهه 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته، ناشــی از محدودیت های برق و 
اعمال زودتر از موعد آن و از ابتدای خرداد ماه بوده که منجر به کاهش تولید و کاهش صادرات شده 
است، اظهار کرد: محدودیت برق یکی از مهمترین بحران ها برای مجموعه  صنعت فولاد است؛ اگر 
کمبود برق وجود دارد، این محدودیت  را سرشکن کرده و به صورت یکسان برای همه  صنایع اعمال 
کنند؛ این درحالی است که حتی برای خود شرکت های مختلف فولادی هم به صورت یکسان و برابر 
محدودیت ها اعمال نمی شود؛ نکته مهم اما اینجاست که  برای دو ساعت قطعی برق فولادی ها، از 
حدود دو تا سه ســاعت پیش از زمان قطعی، باید تولید را متوقف کرد تا بتوان خطوط را تخلیه کرد 
)در صورت وجود موارد مذاب و... در مدار تولید؛ قطعاً آســیب های جبران ناپذیری برای مدار تولید 
خواهد داشت(. از سوی دیگر، بلافاصله پس از وصل شدن برق از همان لحظه اول، نمی توان تولید 
را از سر گرفت و باید شــرایط لازم برای تولید را فراهم کرد؛ بنابراین چند ساعت هم در این مقطع، 
تولید متوقف است. بر این اساس قطعی دو ســاعته برق برای فولادی ها، حدود هشت ساعت را 

برای تولید از دست می دهد. 
وی ضمن اشاره به نامه اخیر این انجمن به وزارت نیرو، تصریح کرد: اگر دوستان در وزارت نیرو این 
موضوعات را مطلع هستند و بازهم محدودیت ایجاد می کنند که بحثی جداست اما اگر چنانچه بدین 
شکل اطلاع ندارند، وظیفه انجمن است که صدای شرکت های فولادی باشد و مطالبات آنها را بیان 
کند. نکته مهم، بحث عدالت توزیع  خاموشی هاست که در صنایع مختلف رعایت نمی شود، همانطور 

که اشاره شد، حتی برای همه فولادسازان اجرایی نمی شود.
رئیس انجمن فولاد ایران تأکید کرد: به ما گفتند برای تأمین برق مورد نیاز خود، نیروگاه تأســیس 
کنید و برق خود را تولید کنید؛ علیرغم اینکه تأسیس نیروگاه،  تخصص فولادسازان نیست اما این 
کار را هم کردیم؛ چرا این برق تولیدی خود را از خودمان دریغ می کنید؟! از ۴٠٠٠ مگاوات مورد نیاز، 
حدود ٣٠٠٠ مگاوات را خودمان تولید می کنیم. حداقل این بــرق تولیدی نیروگاه های خودمان را 
دیگر دریغ نکنید. سبحانی ضمن اشاره به کاهش تولید و صادرات فولاد ایران، عمده دلایل کاهش 
صادرات فولاد را افت قیمت های جهانی و وجود ترمزهایی در داخل کشور دانسته و گفت: در بحث 
واردات، نیز همچنان تداوم رشد در واردات ورق سرد و پوشــش دار را شاهد هسیتم؛ به گونه ای که 
برخی کارخانه های تولیدی کوچک، تولید خود را کاهش داده یا متوقف کرده اند؛ چراکه خرید فولاد 
وارداتی، صرفه بیشتری برای متقاضیان دارد تا تولید داخل. این درحالی است که توان تولید وجود 
دارد و بیش از ۶۰ درصد ظرفیت تولید کشــور، خالی است. در مجموع واردات ۲۰۰ میلیون دلار ورق 
سرد و پوشش دار انجام شده که به راحتی در کشور تولید می شود و نیازمند حمایت تعرفه ای است. 
از دست رفتن بیش از ۹۸ همت از تولید فولاد در سال ۱۴۰۲، امنیت سرمایه گذاری در صنعت فولاد 

را مورد تهدید قرار داده است.

گزارش روز

کافه اقتصاد

مدیرعامل شرکت توانیر گفت: تعداد اندکی از مشترکان خانگی مصارف بالای ٢ تا ٣ برابر الگو دارند که به دلیل جلوگیری از تضییع حقوق دیگر مشترکان ناگزیر 
به محدودسازی و در صورت لزوم نسبت به قطع برقشان اقدام خواهد شد.

به گزارش »ایراسین«، مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به اینکه ٣٢ میلیون مشــترک خانگی داریم، یادآور شد: از این تعداد فقط ٢ درصد بالای ۲/۵برابر الگو 
مصرف می کنند که لازم است در نحوه مصرفشان تجدید نظر کنند.

وی افزود: خوشبختانه ۷۵ درصد از مشترکان خانگی بر اساس الگوی مصرف تعیین شده منطقه خود مصرف می کنند که این گروه می توانند با اندکی دقت، میزان 
مصرف خود را به زیر الگو رسانده و علاوه بر استفاده از پاداش صرفه جویی، در پویش با انرژی نیز شرکت کرده و از جوایز ارزنده آن بهره مند شوند.

 رجبی مشهدی خاطرنشان کرد: پاداش مشترکانی که مصارف خود را با انجام راهکارهای ســاده مدیریت مصرف از جمله تنظیم دمای وسایل سرمایشی روی
 ۲۴ درجه و یا استفاده از دور کند کولر آبی کاهش دهند، در قبوض برق آنها اعمال خواهد شد.

اعمال محدودیت برای مشترکان پرمصرف خانگی

تیران و کرون 
رتبه نخست تولید 

موسیر در کشور
شهرستان تیران و کرون رتبه 
اول کشور در سطح زیر کشت 
و میــزان تولید موســیر را به 
خود اختصاص داده اســت. 
سطح زیر کشــت موسیر در 
ایــن شهرســتان ۲۷۰ هکتار 
 اســت و ســالانه افــزون بر

 ۲۰۰۰تــن موســیردر تیران و 
کرون تولید می شود. 

عکس خبر

کیفیت خدمات قطارهای 
مسافری با اصلاح قیمت  

بلیت افزایش می یابد
 مدیرعامل یک شــرکت حمــل و نقل ریلی 
گفت: با تغییر ۳۰ درصدی قیمت بلیت قطار، 
قطعاً  کیفیت خدمات به مسافران و سودآوری 
شــرکت ها خصوصاً قطارهای مسافری پنج 

ستاره بیشتر خواهد شد.
به گزارش »ایسنا«، محســن فاتحی زاده در 
نشستی خبری با اشاره به اصلاح قیمت بلیت 
قطارها طی هفته گذشــته، اظهار کرد: صنعت 
حمل و نقل ریلی از مدتها قبــل به طور جدی 

نیازمند بازنگری در قیمت ها بود.
 وی افزود: نزدیک به ســه ســال اســت که 
قیمت بلیت قطارهای مســافری ثابت بود و 
پافشاری بر سیاست تثبیت قیمت این صنعت 
را با افزایش زیان انباشته و کاهش سودآوری 
شــدید رو به رو کرده بود؛ به طوری که سطح 
کیفیت خدمات قطارهای مســافری تحت 

تأثیر قرار گرفت.
مدیرعامل یک شرکت حمل و نقل ریلی گفت: 
با اصلاح قیمــت بلیت قطارهای مســافری 
درآمد سود عملیاتی بیش از ۳۰ درصد افزایش 
می یابد. فاتحی زاده با اشــاره به اینکه سایر 
کالاهــا و خدمات طی این مــدت با افزایش 
قیمت روبــه رو بوده و توانســته اند به حیات 
اقتصادی خودشان ادامه دهند، گفت:  قیمت 
گذاری مســقف به دلیل حمایــت از مصرف 
کننده چند آسیب جدی به این صنعت به ویژه 
در بخش قطارهای پنج ستاره وارد کرده است. 
اول اینکه باعث شده است که فرایند افزایش 
 ظرفیت در بخش حمل و نقل ریلی با اختلال 
رو به رو شــود. دوم اینکه کیفیــت خدمات 
شرکت های حمل و نقل ریلی در بخش مسافر 
را تحت تأثیر قرار داده است. سوم اینکه فشار 
تقاضای ســایر بخش های حمل و نقل را به 
سمت حمل و نقل ریلی هدایت کرده است. وی 
با اشاره به اینکه بقای صنعت حمل و نقل ریلی 
در تعدیل واقعی قیمت بلیت اســت، افزود: 
اصــلاح تدریجی قیمت هــا موجب ظرفیت 
سازی و رشد کمی در عرضه خدمات و ارتقای 

کیفیت خدمات به مسافران خواهد شد.

عکس: خبرگزاری صدا و سیما

دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و 
مستغلات:

استفاده از طلا، سکه و ارز  در 
معاملات مسکن غیرقانونی است

دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و مســتغلات 
گفت: استفاده از پول رایج کشــور در هنگام عقد انواع 
قراردادها در بنگاه های معاملات املاک ضروری است 
و چنانچه سکه، طلا و امثال آن، ثمن معامله قرار گیرد 
غیرقانونی بوده و باید قبل از معامله تبدیل به ریال شود 

و ریال آن از طریق شبکه بانکی مبادله شود.
یاسر دستمالچیان افزود: در بازرسی از برخی بنگاه های 
معاملات املاک گاهی قراردادهایی تنظیم می شــود 
که ثمن معامله با وجه رایج کشــور انجام نمی شود. بر 
اســاس قانون، انجام این قبیل کارها، تخلف است و 

می تواند مصداق پولشویی باشد.
دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و مســتغلات 
ادامه داد: استفاده از پول رایج کشور در هنگام عقد انواع 
قراردادها در بنگاه های معاملات املاک ضروری است 
و چنانچه سکه، طلا و امثال آن، ثمن معامله قرار گیرد 
غیرقانونی بوده و باید قبل از معامله تبدیل به ریال شود 

و ریال آن از طریق شبکه بانکی مبادله شود.
دســتمالچیان تصریح کرد: چنانچه معامله ای انجام 
شود و تبادل مالی آن شفاف نباشد، مصداق پولشویی 
است و تنظیم کننده قرارداد و بنگاه معاملات املاکی که 
این قرارداد را تنظیم کرده اســت جریمه و طبق قانون 
پولشویی مصوب سال ۹۷ به مراجع ذی صلاح معرفی 
خواهند شد. وی گفت: از مردم می خواهیم تا در هنگام 
عقد قرارداد ثمن معامله به شکل ریال و از طریق شبکه 
بانکی انجام شــود تا قابل پیگیری باشــد، در غیر این 

صورت دچار مشکلات بعدی می شوند.
دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و مســتغلات 
ادامه داد: در معاملاتی که از طریق ارز کشورهای دیگر 
انجام شده، به غیر از مسائل حقوقی آن، بعدها اثبات 
اینکه این مقدار اسکناس رد و بدل شده، بسیار سخت 
است و مسائل و مصایب بعدی ایجاد می کند؛ بنابراین، 
بهترین روش معامله ملک، ثبت قرارداد در سامانه ها و 

تبادل مالی آن از طریق شبکه بانکی است.
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مرمت بازار تاریخی وکیل شیراز حاشیه ساز شد

ایزوگام بر پشت بام

مســئولان میراث فرهنگی فارس با 
انتشــار پســت و تبلیغات در فضای 
مجازی طی روزهای اخیر، مرمت پشت بام بازار وکیل 
شیراز با ایزوگام را اطلاع رسانی کردند اما در مقابل و به 
استناد دیدگاه متخصصان، از مرمت بناهای تاریخی با 
این نحوه پوشش پشت بام از سوی برخی افراد مورد 

انتقاد قرار گرفت. 
به گــزارش »ایرنا«، نحــوه مرمت بناهــای تاریخی 
ایران و استان فارس بارها موجب واکنش و اعتراض 
متخصصان و دوستداران میراث فرهنگی شده است. 
بازار وکیل، میراث به یادگار مانده از دوران زندیه و زمانی 
که شــیراز پایتخت ایران بود، همچنــان محل داد و 
ستد مردم و بازاریان است اما طی سال های گذشته،  
همواره ســخنانی درباره پایان تلخ فعالیت و نابودی 
این بــازار و بازارهای تاریخی مشــابه در پی رخدادی 
 غیرمترقبه و یا بی توجهی نسبت به بهسازی و مرمت آن 

مطرح بوده است. 
در آخرین رخداد از این دست،چســباندن ایزوگام بر 
پشــت بام بازار وکیل انتقادات زیادی نســبت به این 
روش بهسازی و مرمت این بنای ارزشمند تاریخی به 
دنبال داشته است. مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری 
و صنایع دستی استان فارس طی روزهای اخیر درحالی 
تصویری از مرمت سرای گمرک در بازار وکیل شیراز را 
در فضای مجازی )اینستاگرام( بازنشر کرد که نشان 
می داد در پروژه مرمت این بنــای تاریخی از ایزوگام 

استفاده شده است.  
بعد از انتشار این پست کارشناسان و متخصصان مرمت 
آثار باستانی در ایران اعلام کردند که استفاده از ایزوگام 

برای بناهای تاریخی مناسب نیســت زیرا این روش 
معایب و ضررهایی به بنای تاریخی از جمله جلوگیری 

از تنفس طبیعی مواد و مصالح سنتی وارد می کند. 
بعضی کارشناســان امر معتقدند که به کارگیری این 
روش پیش تر در بناهای تاریخی دیگر کشور نیز موجب 
ریزش بخش های از سقف ابنیه تاریخی ازجمله بناهای 
ارزشمند اطراف میدان نقش جهان اصفهان شده است.

ایزوگام در برابر خورشید آسیب پذیر است
فعال میراث فرهنگی و پیشکســوت مرمت در ایران 
در این باره گفت: ایزوگام روی ســطوح شــیب دار و 
همچنین سطوح مسطح بیشتر از ۱۰سال دوام نمی آورد 
و حتی شــرکت ایزوگام محصول را در ســطح صاف 
۱۰سال ضمانت می کند و معتقد است بعد از گذشت 

یک دهه دوباره باید ایزوگام ها تجدید شود. 
محمد حســن محبعلی افزود: بــرای مرمت گنبد و 
سطوح شیب دار بهترین روش قیرگونی است، ایزوگام 
مشکل پیدا می کند چراکه با تابش نور خورشید درزها 
باز می شود آب به زیر ایزوگام نفوذ پیدا می کند که یکی 
از نمونه های ناموفق ایزوگام در بناهای تاریخی مسجد 
امام)ره( اصفهان بود که وقتــی ایزوگام را بلند کردیم 

متوجه نم و رطوبت در بنا شدیم. 
محبعلی با بیان اینکه چــرا در مرمت بناهای تاریخی 
با وجود هشدارهای کارشناسان و متخصصان مرمت 
همچنان از ایزوگام اســتفاده می کننــد، اعلام کرد: 
متأســفانه وضعیت بدنه کارشناسی میراث فرهنگی 
خوب نیست و بدون آنکه کار کارشناسی اصولی صورت 
گیرد برخی پیمانکاران اقدام بــه مرمت در مهمترین 

بناهای تاریخــی می کنند که نتیجــه ای جز تخریب 
به دنبال ندارد. 

این پیشکسوت میراث فرهنگی ادامه داد: بازار وکیل 
یکی از مهمترین و با ارزش ترین بازارهای تاریخی ایران 
است که سقف های آن شیب تندی دارد و در مرمت آن 

به هیچ وجه نباید از ایزوگام استفاده کرد.

دفاع میراث فرهنگی از روش مرمت با ایزوگام در 
بازار وکیل

سرپرســت معاونت میراث فرهنگی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان فارس 
روز دوشــنبه بــا دفــاع از کار صورت گرفتــه، گفت: 
اســتفاده از عایق رطوبتــی ایزوگام برای پوشــش 
 بخشی از بازار وکیل در شیراز به چند دلیل واقع بینانه 

قابل دفاع است. 
افشین ابراهیمی در مصاحبه با »ایرنا« اظهار کرد: یکی 
از موارد کاری در پنج قرارداد مذکور در این بازار تاریخی 
جمــع آوری عایق های رطوبتی فرســوده )ایزوگام( 
مربوط به دو تا سه دهه قبل و اجرای دوباره با همان 
عایق رطوبتی ایزوگام بوده است. وی افزود: از آخرین 
باری که بام بازار وکیل شیراز با ایزوگام پوشانده شده 
دستکم دو دهه می گذرد و در این فاصله بروز عارضه ای 
که ناشی از کاربرد ایزوگام باشد ملاحظه نشده است. 
سرپرســت معاونــت میــراث فرهنگــی اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان 
فارس گفت: حتی در تعــدادی از بناهای موجود در 
مجموعــه زندیه شــیراز هم در دهه های گذشــته از 
ایزوگام استفاده شــده که با توجه به کیفیت مناسب 
 اجرا آسیبی به دنبال نداشته اســت، تهویه مناسب
 به واسطه وجود روزنه های متعدد در زیر طاق ها و نقاط 
مختلف راسته بازار، ماندگاری رطوبت و دم کردگی را 
به حداقل ممکن می رساند و به همان نسبت احتمال 
عوارض و آسیب های ناشی از مکث رطوبت را کاهش 

می دهد. 
ابراهیمی گفــت: در حین عملیات مرمتــی این بازار 
تاریخی تعداد زیادی از روزنه هایی که تاکنون مسدود 

بوده  مجدداً بازگشایی می شوند و این امر به تهویه بهتر 
و کامل تر بازار کمک شــایانی می کند و در واقع عایق 
رطوبتی ایزوگام چنانچه به درســتی اجرا شــود این 
امکان را فراهم می سازد که دست کم برای یک دهه، 
بام در برابر برف و باران مصون بماند و مانع از سرایت 
رطوبت به بام بازار و همچنین ســطح تزئینات شود. 
وی افزود: منابع مالی و نیروی انســانی، همیشه در 
اختیار نیستند که بتوان به اقدامات حفاظتی و مرمتی 
ســالیانه با روش هایی مانند »اندود کاهگل« اقدام 
کرد، آن هم در شرایطی که با حجم خیره کننده ای از 

آثار تحت مراقبت مواجه هستیم. 
سرپرســت معاونت میراث فرهنگی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان فارس 
با بیان اینکه »اندود کاهــگل« هرچند برای بدنه ها و 
پوشش های خشــتی بهترین گزینه است، گفت: اما 
این پوشش برای ســطوح آجری کارایی لازم را ندارد 
و حتی در مواردی خود یک عامل تهدید اســت زیرا 
کاهگل ســاعت ها پس از بارندگی خیس می ماند و 
لایه آجری زیرین را مرطوب نگه می دارد و این بهترین 
فرصت برای شوره زنی و تخریب آجر است.وی افزود: 
همچنین کاهگل در برابر برف بسیار آسیب پذیر است 
و به راحتی یخ می زند و از هم می پاشــد، اما ایزوگام 

این مشکلات را ندارد. 
عملیات مرمت بازار وکیل شــیراز با اعتباری معادل 
۱۰۰ میلیارد تومان از محل مسئولیت اجتماعی نفت 
در قالب ۱۴ پــروژه با حضور وزیر میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی به طور رسمی در ۱۴ تیرماه 
امسال آغاز شــد که از این تعداد هفت قرارداد نهایی 

شده و مابقی نیز در مراحل پایانی عقد قرار داد است.
این پروژه ها شــامل مرمت اردو بازار، بــازار حاجی، 
 بازار وکیــل جنوبی، راســته ترکش دوزها و راســته 
علافه بندان، بازارهای شمالی و نو، سراهای احمدی، 
روغنی، گمرک، فیل و راســته شمشیرگرها و سرای 
مشیر، بازار نو و حمام مشــیر، مرمت بازار مسگرها 
و گاراژفردوســی و تزیینات بازارهای وکیل شــمالی 

وجنوبی و راسته ترکش دوزها و علاقه بندان است.

۲۵ محوطه تاریخی، چشم انتظار برای ثبت جهانی
چهل وششمین اجلاس میراث جهانی یونســکو در دهلی در حالی آغاز به کار کرده که ۲۵ محوطه 
تاریخی، فرهنگی و یا مختلط شــانس خود را برای ثبت در فهرست میراث جهانی یونسکو محک 
می زنند. به گزارش »ایمنا«، اجلاس میراث جهانی یونســکو از بیســت ویکم تا سی ویکم جولای 
)سی ویکم تیر تا دهم مرداد( در دهلی نو )هند( در حال برگزاری است و ۱۹ محوطه تاریخی فرهنگی، 
چهار محوطه طبیعی و دو محوطه مختلط )تاریخی و طبیعی( برای ثبت در فهرست میراث جهانی 
یونسکو بررسی می شــوند، ضمن اینکه دو محوطه نیز برای اصلاحات عمده در عرصه و عیان مورد 

بازبینی قرار می گیرند.
۲۵ محوطه ای که شانس خود را برای ثبت در فهرست میراث جهانی یونسکو محک می زنند شامل 
هگمتانه )ایران(، محور مرکزی پکن )مجموعه ســاختمانی که نظم ایــده آل پایتخت چین را به 
نمایش می گذارد(، مجسمه یادبود جنگ جهانی اول در رومانی اثر کنستانتین برانکوزی )رومانی(، 
مرزهای امپراتــوری روم - داچیا )رومانی(، حقوق بشــر، آزادی و آشــتی؛ محوطه های میراث 
نلسون ماندلا )آفریقای جنوبی(، نظام سیستم تپه - دفینه سلسله آهوم )هند(، دادگاه سلطنتی 
Tiébélé )بورکینافاسو(، معادن طلا جزیره ســادو )ژاپن(، صومعه سنت هیلاریون )فلسطین(، 

مجموعه رزیدنس شورین )آلمان(، دریاچه کنوزرو )روســیه(، میراث باستانی مجموعه غارهای 
پارک ملی نیا )مالزی(، مسیر اســتعماری پاناما )پاناما(، منظر فرهنگی منطقه باستان شناسی 
الفاو )عربستان سعودی(، ظهور انسان های مدرن؛ مکان های اِشغال پلیستوسن آفریقای جنوبی 
)آفریقای جنوبی(، شهر تاریخی و محوطه باستانی گدی )کنیا(، پارک تاریخی فو فرابات )تایلند(، 
ام الجمال )اردن(، ویا آپیا؛ ملکه جاده ها )ایتالیا(، کویر بداین جاران - برج های شــن و دریاچه 
)چین(، پارک ملی Lençóis Maranhenses )برزیل(، منطقه فلو )بریتانیاو ایرلند شــمالی(، 
آسیاب بادی راونو )بوسنی و هرزگوین(، محوطه باستان شناســی و دیرینه شناسی ملکا کونتور و 
بالچیت )اتیوپی( و جزایر مارکزاس )فرانسه( می شود. سال گذشــته و در چهل وپنجمین کمیته 
میراث جهانی یونسکو در شهر ریاض عربستان سعودی، ۵۰ پرونده میراث طبیعی و تاریخی بررسی 
شدند و در نهایت پرونده ۵۴ کاروانســرای ایران به فهرست میراث جهانی یونسکو اضافه شد. این 
کاروانسراها از دوره ساسانی تا پایان دوره قاجار را شامل می شوند. همچنین پرونده »منظر فرهنگی 
ماسوله« با مخالفت ایکوموس، رأی یونسکو را برای ثبت جهانی نگرفت و برگشت خورد تا پس از 

رفع نواقص، این پرونده بازبینی شود.

مرمت بنای ۶۰۰ ساله ماهان لنگ اعتبار
مجموعه آرامگاه یا آستانه شاه نعمت ا... ولی در شهر ماهان از فاخرترین و زیباترین مجموعه های 
تاریخی کشور و اســتان کرمان متعلق به اوقاف و از نگاه کارشناسان شایسته ثبت جهانی به شمار 
می رود اما به واسطه اینکه اعتبار تخصیص یافته کفاف حفاظت و مرمت آن را نمی دهد، دچار برخی 

آسیب ها، تخریب ها و نابسامانی ها شده است.
به گزارش »ایرنا«، طی روزهای اخیر تصاویری در شــبکه های اجتماعی منتشر شده که حاکی از 
ریزش برخی کاشی ها، ترک خوردگی دیواره و برخی نابسامانی های محیطی در بنای مجموعه شاه 

نعمت ا... ولی است؛ وضعیتی که زیبنده چنین بنای با ارزش تاریخی و فرهنگی نیست.
 معاون میراث فرهنگــی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی اســتان کرمان 
در گفت و گو با »ایرنا« در این زمینه گفت: مجموعه تاریخی شــاه نعمت ا... ولی ماهان بر اساس 
اعتبارات تخصیص یافته مرمت می شود و گاهی این اعتبار برای کارهای مرمت و ساماندهی این 
مجموعه کافی است و برخی سال ها نیز کفاف هزینه ها را نمی دهد و کارها برای سال بعد پیگیری 
می شود. محسن موحدی تصریح کرد: استحکام بخشــی، مرمت کاشی ها، مناره ها، گنبد و بدنه 
 بنای شاه نعمت ا... ولی در طول سال های متمادی در چارچوب اعتبارات محدودی که اختصاص 
می یابد، انجام می شــود اما اگر مشــارکت از طرف متولی این مجموعه انجام شــود ما در بحث 

نگهداری و مرمت این بنا موفق تر خواهیم بود.

اخبار

مفاد آراء
5/25 آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه اجرايي قانون تعيين تکليف وضعيت 

ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
برابر آراء صادره هيئت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي 
فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي شهرســتان لنجان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضي ذيل محرز گرديده است. لذا مشخصات متقاضي واملاک مورد تقاضا به شرح زير 
به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز در روزنامه هاي تعيين شده توسط اداره 
فرهنگ و ارشاد اسلامي لنجان آگهي ميشود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشــند، مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت 
2 ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک لنجان تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضايي تقديم نمايند. 
بديهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض، طبق مقررات سند 

مالکيت صادرخواهد شد. 
1- راي شماره 140360302015000063 مورخ 1403/01/30  خانم فاطمه روغنی ابری 
فرزند براتعلی  نسبت به سه دانگ مشاع از  شش دانگ يکباب خانه به مساحت 582/31 
 متر مربع مفروز از پلاک 6 فرعــی از   372- اصلي واقع در کاهريز بخش 9 ثبت اصفهان

 مع الواسطه خريداري شده از مالک رسمی جعفر فرهمند کاهريزی
2- راي شــماره 140360302015000064 مورخ 1403/01/30 آقای ايمان مولائی 
فرزند غلامرضا نسبت به سه دانگ مشاع از  شش دانگ يکباب خانه به مساحت 582/31 
 متر مربع مفروز از پلاک 6 فرعــی از   372- اصلي واقع در کاهريز بخش 9 ثبت اصفهان 

مع الواسطه خريداري شده از مالک رسمی جعفر فرهمند کاهريزی
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/04/19
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/03

م الف: 1748121   مصطفي شمسي- رئيس اداره ثبت اسناد و املاک لنجان
مفاد آراء

5/26 آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه اجرايي قانون تعيين تکليف وضعيت 
ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر آراء صادره هيئت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي 
فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي شهرســتان لنجان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضي ذيل محرز گرديده است. لذا مشخصات متقاضي واملاک مورد تقاضا به شرح زير 
به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز در روزنامه هاي تعيين شده توسط اداره 
فرهنگ و ارشاد اسلامي لنجان آگهي ميشود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشــند، مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت 
2 ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک لنجان تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضايي تقديم نمايند. 
بديهي اســت در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض، طبق مقررات سند 

مالکيت صادرخواهد شد. 
1- راي شماره 140360302015000236 مورخ 1403/04/14  آقای مصطفی غفاريان 
ريزی فرزند رضا  نســبت به چهار دانگ مشاع از  شــش دانگ يکباب خانه به مساحت 
148/26 متر مربع مفروز از پلاک 107- اصلي واقع در زرين شهر بخش 9 ثبت اصفهان 

مع الواسطه خريداري شده از مالک رسمی ابوالفتح قهرمان
1- راي شــماره 140360302015000237 مورخ 1403/04/14 عذرا سليمانی ريزی 
فرزند رجبعلی  نسبت به دو دانگ مشاع از  شش دانگ يکباب خانه به مساحت 148/26 متر 
مربع مفروز از پلاک 107- اصلي واقع در زرين شــهر بخش 9 ثبت اصفهان مع الواسطه 

خريداري شده از مالک رسمی ابوالفتح قهرمان
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/04/19
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/03

م الف: 1748300   مصطفي شمسي- رئيس اداره ثبت اسناد و املاک لنجان
مفاد آراء

5/27 آگهي ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي و اراضي 

و ساختمان هاي فاقد سند رسمي
برابر رای شــماره 819 مــورخ 1403/3/9 هيــات اول موضوع قانــون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک جنــوب اصفهان تصرفــات مالکانه بلامعــارض متقاضــی، مالکيت خانم 
اشــرف خيرخواه به شناســنامه شــماره 694 کدملی 1288949936 صــادره اصفهان 
فرزند حســن در ششــدانگ يک درب باغ به مســاحت 1880/66 متر مربع )بدون درج 
اعيانی و با کاربری کشــاورزی بــا توجه به نامه اداره جهاد کشــاورزی(  پلاک شــماره 
 4618  اصلــی واقــع در اصفهــان بخــش 5 حــوزه ثبــت ملــک جنــوب اصفهان 

در ازای مالکيت رسمی مشاعی اوليه مفروز ثبتی گرديده است.
 لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آ گهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ 
انتشار اولين  آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، 
ظرف مدت يک ماه از تاريخ تســليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادر خواهد شد. 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/03                        

تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/18
م الف: 1757209  مهدي شبان رئيس ثبت اسناد و املاک جنوب اصفهان

مفاد آراء
5/28 آگهي ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي و اراضي 

و ساختمان هاي فاقد سند رسمي
برابــر رای شــماره 140360302210001776 مــورخ 1403/04/14 هيــات اول/ 
دوم موضوع قانــون تعيين تکليــف وضعيت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند 
رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک جنوب شــرق اصفهان تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضــی، آقای حبيب اله قاســم پور به شناســنامه شــماره 658 کدملی 
2296519377 صادره شــيراز فرزند عبداله در ششــدانگ يک قطعه زمين کشــاورزی 
با کاربــری کشــاورزی به مســاحت 639/37 متــر مربع پــلاک شــماره 211 فرعی 
 از 2249  اصلی واقــع در اصفهــان بخش 6 حوزه ثبــت ملک جنوب شــرق اصفهان 
تائيد )انتقال عادی مع الواسطه از طرف شاپور کامه که بموجب صفحه 79 دفتر 23 املاک 

ششدانگ پلاک 2249/5 سابقه ثبت و سند دارد( محرز گرديد ه است.
 لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آ گهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ 
انتشار اولين  آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، 
ظرف مدت يک ماه از تاريخ تســليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادر خواهد شد. 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/03                        

تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/18
م الف: 1757218  حميد رضا خسروی  رئيس ثبت اسناد و املاک جنوب شرق اصفهان

مفاد آراء
5/29 آگهي موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي 

واراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي 
برابر راي شماره  140360302007002715 و 140360302007002716 و 140360302007002717  
هيات  دوم موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي وســاختمانهاي فاقد سند 
رســمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک فلاورجان تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضي آقای عبدالمجيد رشيدی فرزند علی  به شماره شناسنامه 68 نسبت به 1602/34 
سهم مشاع و آقای حيدر علی رشيدی فرزند علی بشماره شناسنامه 382 نسبت به 1305/33 
سهم مشاع و آقای روح ا... رشيدی فرزند علی بشماره شناسنامه 1122 نسبت به 1488/09 
سهم مشاع از 4395/76 سهم ششدانگ يک قطعه زمين کشاورزی با کاربری زراعی باغی 
به مساحت 4395/76 متر مربع پلاک 774 فرعی از 430 اصلی واقع در مينادشت خريداری 

از مالک رسمی آقای حيدر علی رشيدی باغوحوشی فرزند حسن محرز گرديده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهي ميشود در صورتي که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ 
انتشــار اولين آگهي به مدت دوماه اعتراض خود رابه اين اداره تسليم وپس از اخذ رسيد 
ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايي تقديم 
نمايند. بديهي است در صورت انقضاي مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادر خواهد شد . 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/03                        

تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/18
م الف: 1756723  مظاهر عباسي قلعه شاهي رئيس ثبت اسناد و املاک فلاورجان

مفاد آراء
5/30 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 

و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 140360302034002891 مورخ 1403/3/17 هيات اول موضوع قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کاشــان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم مجيد کريمی 
مشکانی فرزند علی بشماره شناسنامه 158 صادره از کاشان در ششدانگ زمين مزروعی 
با کاربری کشــاورزی به مســاحت 25394.07 متر مربع مفروز از پلاک 66 اصلی واقع در 
 بخش 4 کاشان خريداری از مالک رسمی آقايان عزيزاله کريمی و علی اصغر حسنی محرز 

گرديده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ 
انتشــار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد 
ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکيت صادر خواهد شد. 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/05/03                        

تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/18
م الف: 1756825 محمدعلی ناظمی اشنی رئيس ثبت اسناد و املاک  کاشان 

تحديد حدود اختصاصي
5/31 شماره نامه : 140385602025005255-1403/04/27 چون تحديد حدود ششدانگ 
يکباب ساختمان تجاری و اداری پلاک شماره 32/1712  واقع در مارچين بخش 14 ثبت 
اصفهان که طبق پرونده ثبتي به نام حميد غلامی ســبدانی فرزند محمدرضا در جريان 
ثبت است به علت عدم حضور متقاضي ثبت به  عمل نيامده اينک بنا به دستور قسمت 
 اخيراز ماده 15 قانــون ثبت و بر طبق تقاضاي نامبرده تحديد حــدود ملک مرقوم در روز 
سه شنبه مورخ 1403/5/30 ساعت 9 در محل شروع و به عمل خواهد آمد، لذا به موجب اين 
آگهي به کليه مالکين و مجاورين اخطار مي گردد که در روز و ساعت مقرر در محل حضور 
يابند. اعتراضات مجاورين و صاحبان املاک مطابق مــاده 20 قانون ثبت از تاريخ تنظيم 
صورت مجلس تحديدي تا 30 روز پذيرفته خواهد شد  و طبق تبصره 2 ماده واحده قانون 
تعيين تکليف پرونده هاي معترضي ثبت معترض ظرف يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض 
به اين اداره بايستي با تقديم دادخواست به مراجع ذيصلاح قضايي گواهي تقديم دادخواست 
 را اخذ و به اين اداره تســليم نمايد. تاريــخ انتشــار: 1403/05/03 م الف: 1754354  

ابوالفضل شهرياري نائيني مدير واحد ثبتي حوزه ثبت ملک غرب اصفهان
فقدان سند مالکیت

5/32 شماره نامه: 140385602025004836- 1403/04/17 نظر به اينکه خانمها فهيمه  و 
فروغ و آقايان مجتبی و رحمت اله نام خانوادگی همه اشرفی فرزندان محمد جعفر و وراث 
مرحوم اشــرف احمدی فروشــانی طبق گواهی حصر وراثت 9909976901201010 مورخ 
1399/7/6 شعبه 57 شورای حل اختلاف اصفهان با تسليم دو برگ استشهاد شهود شماره 
5539 مورخ 1403/3/5 دفترخانه 411 اصفهان  مدعی مفقود شدن سند مالکيت ششدانگ 
پلاک ثبتی شــماره 8560 فرعی از 12 اصلی واقع در بخش 14 ثبت اصفهان که تحت 

شــماره چاپی 565055 مورد ثبت صفحه 85 دفتر 461 ذيل ثبت 60876 صادر و تسليم 
گرديده و نامبرده اظهار داشــته که ســند مالکيت مرقوم در اثر جابجايی مفقود گرديده و 
تقاضای صدور سند مالکيت المثنی  نموده است. لذا مراتب  به استناد تبصره يک اصلاحی 
ذيل ماده 120 آئين نامه قانون ثبت در يک نوبت آگهی می شــود چنانچه کسی مدعی 
انجام معامله نسبت به ملک مرقوم يا وجود سند مالکيت نزد خود می باشد از تاريخ انتشار 
اين آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتبا ضمن ارائه اصل ســند مالکيت يا سند 
معامله به اين اداره تسليم و رسيد اخذ نمايد تا مراتب صورتمجلس و اصل سند مالکيت به 
ارائه کننده سند مسترد گردد بديهی است اگر ظرف مدت مقرر اعتراضی نرسيد يا در صورت 
اعتراض اصل سند مالکيت يا سند معامله ارائه نشود اقدام به صدور سند مالکيت المثنی 
طبق مقررات خواهد شد. م الف: 1756309 ابوالفضل شهرياری نائينی مدير واحد ثبتی 

حوزه ثبت ملک غرب اصفهان
فقدان سند مالکیت

5/33 شماره نامه: 140385602024004346- 1403/04/30 نظر به اينکه ششدانگ پلاک 
4897/1  واقع در بخش 5 اصفهان به شماره ثبت صفحه 109 و 113 و 117 دفتر 62 املاک 
به شماره ثبت 6894 بنام آقايان قدرت اله و فضل اله و هدايت اله شهرت همگی يساوليان 
سابقه ثبت و صدور سند مالکيت دارد که شماره چاپی اسناد در سوابق ثبت نشده سپس 
مع الواسطه به موجب سند انتقال شماره 27249 مورخ 1335/07/23دفترخانه شماره 64 
اصفهان تمامت ششدانگ آن به شرکت سهامی ريسندگی و بافندگی شهناز اصفهان انتقال 
قطعی گرديد و به موجب سند شــماره 34704 مورخ 1339/09/15 دفترخانه 64 اصفهان 
به مبلغ 25/000/000 ريال و به موجب سند شــماره 29454 مورخ 1337/01/12 دفترخانه 
64 اصفهان به نفع بانک ملی ايران شعبه اصفهان به مبلغ 48/000/000 ريال و به موجب 
سند شماره 29455 مورخ 1337/01/12 دفترخانه 64 اصفهان به نفع بانک ملی ايران شعبه 
اصفهان به مبلغ 49/000/000 ريال و به موجب سند شــماره 30954 مورخ 1338/02/16 
دفترخانه 64 اصفهان به نفع بانک ملی ايران شعبه اصفهان به مبلغ 30/000/000 ريال و به 
موجب سند شماره 34566 مورخ 1339/10/12 دفترخانه 64 اصفهان به مبلغ 27/000/000 
ريال و به موجب سند شــماره 34649 مورخ 1339/10/28 دفترخانه 64 اصفهان به مبلغ 
49/200/000 ريال و به موجب ســند شــماره 76848 مــورخ 1343/12/23 دفترخانه 68 
تهران به مبلغ 100/000/000 ريال و به موجب سند شــماره 33805 مورخ 1339/12/09 
دفترخانه 64 اصفهان به نفع بانک ملی اصفهان بــه مبلغ 20/000/000 ريال و به موجب 
سند شــماره 35463 مورخ 1340/05/04 دفترخانه 64 اصفهان سپس آقای محمد مهدی 
اعلايی به نمايندگی از شرکت مذکور  با ارائه درخواست به شماره وارده 1403/4988  مورخ 
1403/04/23 به انضمام دو برگ استشــهاديه محلی که امضا شهود آن ذيل شناسه يکتا 
به شــماره  140302155810000257 و رمز تصديق 392203  مورخ 1403/04/01 به گواهی 
دفترخانه 15 اصفهان رسيده است مدعی است که اسناد مالکيت به علت جابجايی مفقود 
گرديده است و درخواست صدور المثنی اســناد مالکيت فوق را نموده  است  لذا مراتب  به 
 اســتناد تبصره يک اصلاحی ذيل ماده 120 آئين نامه قانون ثبــت در يک نوبت آگهی 
می شود چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم يا وجود اسناد مالکيت 
نزد خود می باشد از تاريخ انتشار اين آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتبا ضمن 
ارائه اصل اسناد مالکيت يا ســند معامله به اين اداره تسليم و رســيد اخذ نمايد تا مراتب 
صورتمجلس و اصل اسناد مالکيت به ارائه کننده اسناد مسترد گردد بديهی است اگر ظرف 
مدت مقرر اعتراضی نرسيد يا در صورت اعتراض اصل اسناد مالکيت يا سند معامله ارائه 
نشود اقدام به صدور سند مالکيت المثنی طبق مقررات خواهد شد. م الف: 1756892 

شبان رئيس منطقه ثبت اسناد و املاک جنوب اصفهان
آگهی اصلاحی

5/34 رای اصلاحی شــماره 140360302026007771 مورخ 1403/05/01 به نام آقای احمد 
کيوان به شناسنامه شماره 12872 کدملی 1282912291 فرزند رضا پس از مطالعه پرونده 
و ملاحظه  سوابق مشــخص شــد در رای صادره شــماره 140260302026013601 مورخ 
1402/08/17 شــماره پلاک مذکور 187 فرعی از 14916 اصلی بخش 5 ميباشد مساحت 
40/92 متر مربع صحيح می باشد. م الف: 1757578 موسوی رئيس اداره ثبت اسناد و 

املاک منطقه شمال اصفهان 



چهارشنبه ۳ مرداد ۱۴۰۳ / ۱۸ محرم ۱۴۴۶ / ۲۴ جولای ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۳۸

گستره ای آبی که سال ها زندگی می بخشیده در فلات مرکزی ایران 
به یک چالش جدی برای اصفهان تبدیل شده است؛ غول خفته 
تالاب گاوخونی حالا پس از سال ها، تازه بیدار و هشدار کارشناسان نسبت به خیزش 
گرد و غبار سطح این تالاب جدی تر شده اســت ؛ گرد و غباری که آلوده به فلزات 
سنگین است و می تواند زندگی و سلامت شهروندان نه تنها اصفهان بلکه تمامی 

زیستمندان شعاع ۵۰۰ کیلومتری آن را تهدید کند.
به گزارش »ایرنــا«، بحران خشــکی زاینده رود و تــالاب گاوخونی حــالا ابعاد 
برجسته تری به خود گرفته و به گفته پژوهشگران، بستر خشک این گستره ها منبع 
تولید گرد و غبار آلوده به فلزات سنگین شده است. مطالعات نشان می دهد، فلزات 
سنگین می توانند عوارض ناگواری را بر ســلامتی جنین و نوزادان داشته باشند و 
علاوه بر این تمــاس با این فلزات و تنفس آنها با بیماری هایی مثل »اوتیســم«، 
»اسکیزوفرنی «، »زوال عقل« و انواع سرطان ها از جمله »سرطان خون« ارتباط 

معناداری دارد.
تالاب گاوخونی ســال ها محل انباشــت رســوبات رودخانه زاینده رود، سموم و 
کودهای مورد استفاده در کشاورزی بوده که آلوده به فلزات سنگین هستند؛ علاوه 
بر این فلزات سنگین از طریق ذرات معلق ۲.۵ میکرون )pm( تولید شده در هوای 
کلانشهر اصفهان بر اثر ســوخت های احتراقی خودروها و صنایع، با بارندگی ها و 
جریان آب، وارد بستر زاینده رود و در نهایت تالاب می شوند؛ جایی که بر اثر خشکی 
و نرسیدن حقابه های محیط زیستی، به شدت فرسایش پذیر شده و با افزایش 
وزش باد، خیزش گرد و غبار ســطح آن در حالی که آلوده به فلزات سنگین است، 
شدت بیشتری می گیرد. تالاب گاوخونی در تمام ۲۰ سال گذشته جز مواردی جزئی 
از حقابه محیط زیســتی اش محروم مانده و طبق آخرین اعلام اداره کل حفاظت 
محیط زیســت، ۹۸ درصد از وســعت ۴۷۶ کیلومترمربعی آن خشک است. در 
میانه تابستان هستیم و امسال گرمای بی سابقه هوا بیداد می کند؛ با این وصف، 
سطح تبخیر افزایش بیشتری داشته و به مراتب رطوبت ۲ درصدی وسعت تالاب 
گاوخونی کمتر شده است. از سوی دیگر امسال وزش باد در شمال و شرق اصفهان 
که عمده کانون های گرد و غبار این استان هم در همین مناطق قرار دارند، نسبت به 
سال گذشته شدت بیشتری داشته و به دلیل خشکسالی سال های اخیر که منجر 
به خشک شدن ســطح اراضی و افزایش قدرت خیزش ذرات خاک شده است، 
طوفان های گرد و خاک از مناطقی چون تالاب گاوخونی، دشــت سجزی، خور و 

بیابانک و اردستان به سمت مرکز استان و کلانشهر اصفهان شکل گرفتند.
این طوفان های گرد و غبار که از شمال اصفهان شروع می شوند، در مسیر حرکت 
خود در مناطقی چون تالاب گاوخونی که هم اکنون بیشــتر از ۹۸ درصد وســعت 
آن خشک است، تقویت می شــوند و بر غلظت آنها افزوده می شود؛ همه اینها در 
حالی است که به گفته کارشناسان هم اکنون بخشی از قسمت های شرقی تالاب 
گاوخونی که دارای بافت دانه ریز و از رس های با ســطح ویژه بالا و ظرفیت تبادل 
کاتیونی قابل توجه تشکیل شده، فعال است و می تواند مقدار قابل توجه از فلزات 
ســنگین خطرناک را به خود جذب کند و به صورت ریزگردهای سمی با بادهای 
شرقی به سمت اصفهان بیاورد. این فلزات سنگین شامل عناصری چون »کادمیم«، 
»ســرب«، »روی«، »مس«، »نیکل«، »منگنز«، »کبالت« و »کروم« است و به 
زودی پژوهشــگران در قالب یک طرح تحقیقاتی که مجری آن شهرداری است، 

ارزیابی زیست محیطی و اکولوژیکی این فلزات را تعیین خواهند کرد.

گرد و غبارهای سمی از شرق به اصفهان می آیند
پیش تر رئیس مرکز تحقیقــات بیابان زدایی و مبارزه با گرد و غبار دانشــگاه آزاد 
اسلامی اصفهان به »ایرنا« گفته بود بستر خشــک زاینده رود یکی از منابع تولید 
گرد و غبار به طول ۲۰۰ کیلومتر از »سد نکوآباد« تا تالاب بین المللی »گاوخونی« 
است و شهرداری در یک طرح پژوهشی در حال بررسی این موضوع در ۴۰ ایستگاه 
تحقیقاتی است و ابعاد اثرات زیســت محیطی گرد و غبار آلوده به فلزات سنگین 
را ارزیابی خواهد کرد. به گفته احمد جلالیان بــا توجه به اینکه رودخانه زاینده رود 
سالیان درازی زه کش اراضی کشاورزی بوده و کودهای فسفاته و ازته که دارای فلزات 
سنگین خطرناک هستند وارد رسوبات رودخانه و در نهایت تالاب گاوخونی شده 
است و از طرفی پساب کارخانه های کوچک و بزرگ به رودخانه می ریزند، احتمال 

اینکه رسوبات رودخانه به فلزات سنگین آلوده شده باشد، وجود دارد.
از طرفی طبق بررســی های تیم تحقیقاتی روی گُلباد )شکلی که جهت و سرعت 
بادهای غالب را نشان می دهد( ایستگاه هواشناســی ورزنه، بازوی شرقی قوی 
داشته و با فعال شــدن تالاب می تواند گرد و غبارهای ســمی را از شرق به سمت 

اصفهان بیاورد.
این پژوهشگر هشدار داده بود که غول خفته تالاب گاوخونی تازه بیدار شده و از این 
رو زاینده رود باید هرچه زودتر احیا شود تا اجازه ندهیم این ریزگردها وارد سطح شهر 

شده و مشکلات زیست محیطی و سلامتی برای آحاد مردم ایجاد کند.

گرد و خاک بستر خشک تالاب گاوخونی آلوده به سموم و فلزات سنگین است
پژوهشگر مرکز تحقیقات محیط زیست دانشگاه علوم پزشکی اصفهان دراین باره به 
»ایرنا«گفت: فلزات سنگین می تواند از منابع مختلف وارد بستر رودخانه شود و در 
تالاب گاوخونی رسوب کنند؛ بخشی از آن در اثر تخلیه فاضلاب های صنعتی و بخشی 
از طریق رسوباتی است که از هوا و در اثر بارندگی وارد بستر زاینده رود و تالاب می شوند. 
یعقوب حاجی زاده افزود: فلزات ســنگین در هر فرایند احتراقی در منابع متحرک و 
صنایع کوچک و بزرگ ممکن است منتشر شوند و در نهایت پس از بارندگی ها سر از 
رودخانه زاینده رود و گاوخونی درمی آورند. بستر گاوخونی از بقایای سموم کشاورزی 
و فلزات سنگین آلوده است و وقتی بستر خشک تالاب خیزش کند، گرد و خاک آن 
آلوده به فلزات سنگین است. به گفته وی خطرناک ترین فلزات سنگین، »سرب«، 
»کادمیم«، »جیوه«، »کُروم«، »کبالت« و »رادیوم« اســت که می توانند از طریق 
فرآیندهای احتراقی وارد هوا شــده و در قالب ذرات معلق ۲.۵ میکرون خودشان را 
نشان دهند. حاجی زاده با اشاره به وارد شدن ذرات معلق ۲.۵ میکرون آلوده به فلزات 
سنگین در چرخه هوا، آب و خاک بیان کرد که این فلزات سمی هستند و مطالعات 
زیادی در رابطه با اثرات آنها بر سلامت انجام شده است. این پژوهشگر آلودگی هوا و 
بهداشت محیط گفت: حجم هوای تنفسی زیاد است و هر انسان حدود ۱۵ هزار لیتر 
هوا در روز وارد ریه ها می کند؛ این رقم بزرگی است و آلودگی هوا به این دلیل خطرناک 

محسوب می شود که میزان دریافت آن از طریق هوای تنفسی زیاد است.

تداخل در رشد سیستم عصبی و بروز انواع سرطان ها، تحفه گرد و غبار مسموم 
گاوخونی

 )pm( حاجی زاده تأکید کرد: اگر فلزات ســنگین در قالب ذرات معلق ۲.۵ میکرون
و از طریق هوا وارد ریه ها شوند، در بافت های بدن انباشت می شوند چرا که خاصیت 
تجمعی دارند و نهایتاً اثرات سمی خودشان را نشان می دهند. وی با بیان اینکه اثرات 
فلزات سنگینی چون سرب بر سلامت کاملًا محرز و مطالعه شده است، گفت: اگر خانم 
های باردار، جنین و نوزادان در معرض تماس و تنفس فلزات ســنگین به خصوص 
سرب و جیوه باشند، به مرور باعث اختلالات در رشد سیستم عصبی، کاهش هوش و 
عقب ماندگی ذهنی می شود. حاجی زاده افزود: وقتی جنین قبل از تولد با این فلزات 
در تماس باشد، ممکن است در کودکی عوارضی نشان ندهد اما در دوران جوانی این 
عوارض بروز پیدا می کند. وی با بیان اینکه تماس با فلزات ســنگین با بیماری هایی 
مثل »اوتیسم«، »اسکیزوفرنی« و »زوال عقل« ارتباط دارد، گفت: در دنیا برای تک 
تک این عناصر ارزیابی ریسک انجام و مشخص شده خطر آنها بر سلامت تا چه اندازه 
است اما متأسفانه در اصفهان میزان تماس با این فلزات سنگین زیاد است. این عضو 
هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: علاوه بر سرب و جیوه، فلز دیگری 
که غلظت آن در هوای اصفهان کم هم نیست، »کادمیم« است و مطالعات، ارتباط معنا 
داری بین کادمیم و انواع سرطان ها از جمله »سرطان خون« را نشان داده است. این 
پژوهشگر مرکز تحقیقات محیط زیست دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: به همان 
اندازه که هوا آلوده تر باشــد، ذرات معلق ۲.۵ میکرون در هوا بیشتر و به همان اندازه 
آلاینده های خطرناکی مثل فلزات سنگین بیشتر است و این در طولانی مدت اثرات 
خودش را بر سلامتی مردم اصفهان خواهد گذاشت. وی اضافه کرد: سازمان بهداشت 
جهانی میانگین ذرات معلق در هوا را سالانه ۵ میکروگرم بر متر مکعب به عنوان میزان 
استاندارد اعلام کرده درحالی که اصفهان ۴۰ میکروگرم بر مترمکعب در هوای تنفسی 
برای شهروندانش ذرات معلق دارد و این میزان، ۸ برابر استاندار جهانی است. حاجی 
زاده گفت: بخشی از فلزات ســنگین که در ذرات معلق وجود دارد در رسوبات خاک 
خشک یا بر اثر سایش لاستیک ها در خیابان ها خیزش می کند و وارد هوای بی باران 
اصفهان می شود؛ از طرفی ذراتی که از بستر رودخانه زاینده رود و تالاب گاوخونی بلند 
می شود انواع فلزات سنگین دارند که به واسطه بارندگی ها و جریان آب رودخانه ها، 
تخلیه فاضلاب های صنعتی و زه آب کشاورزی وارد تالاب شده اند. وی افزود: با خشکی 
و حساس شدن خاک بستر تالاب گاوخونی که سال ها محل انباشت این آلاینده های 
سمی بوده است، گرد و خاک مســموم آن با وزش بادها خیزش می کند و به سمت 
اصفهان و شــهرهای اطراف می آید، اتفاقی که در نهایت هــوای اصفهان را آلوده تر و 

سلامتی شهروندان این خطه را با مخاطره مواجه می کند.
به گزارش »ایرنا«، زاینده رود به طول بیش از ۴۰۰ کیلومتر در دهه های اخیر به دلیل 
برداشت های غیرقانونی بالادست، بارگذاری های خارج از توان این رودخانه در زمینه 
کشاورزی و صنعت، انتقال آب به حوضه های دیگر و تراکم جمعیت به یک رودخانه با 
جریان دوره ای تبدیل شده است؛ تالاب گاوخونی در پایین دست و پایاب زاینده رود 

نیز در زمان حاضر با خشکی ۹۸ درصد مواجه است. 
در دولت سیزدهم طرح جامع احیای زاینده رود در قرارگاه آب استان تصویب و در این 
مدت اقدامات مناسبی برای احیای زاینده رود شکل گرفته است. به نحوی که استاندار 
 اصفهان چندی پیش در حین بازدید از یکی از پــروژه های تأمین آب اصفهان گفت 

زمان احیای زاینده رود فرا رسیده است.

جامعه

مدیرگروه طب ایرانی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان 
گفت: شربت را نباید با آب گرم، اما حاوی یخ مهیا کرد، 
چراکه دمای آن برای کبد، معده، ریه و مغز مضر است. 
موقع تهیه شــربت حتماً از آب خنک استفاده کنید. 
محمد انصاری پور در گفت وگو با »ایســنا« با اشاره 
به اینکه در تابستان به دلیل گرما و تعریق نیاز انسان 
به مصرف نوشیدنی ها بیشتر می شــود، اظهار کرد: 
بهترین نوشــیدنی برای همه افراد آب گوارا و پاکیزه 
و بدون آلودگی اســت. با توجه به تفاوت  ذائقه ها و 

خواص مختلفی که دیگر انواع آشــامیدنی ها دارند، 
در فصل تابســتان پیشــنهادهای متفاوتی به افراد 
می شود. او افزود: البته با توجه به شیوع بسیار فراوان 
چاقی حتی در فصل گرما چندان توصیه نمی شود که 
افراد نوشیدنی های شیرین مصرف کنند. حتی اگر به 
خوردن شربت تمایل دارید، به هیچ وجه از شکر زیاد 
در مهیاکردن آن استفاده نکنید. این مختصص طب 
سنتی با تأکید برا ینکه می توان نوشیدنی های طعم دار 
سالم تری تهیه کرد، افزود: برای نمونه با گذاشتن چند 
شاخه نعناع، ریحان یا ترخون و سایر سبزیجات معطر 
در آب می توان یک نوشــیدنی طعم دار و تازه آماده 
کرد. مدیرگروه طب ایرانی دانشــگاه علوم پزشکی 
اصفهان یادآور شد: شربت آلبالو، آبلیمو و سکنجبین 

شربت های مفیدی هســتند که نوشیدنشان در این 
روزها سفارش می شود. به دلیل طبع خنکی که دارند 
عطش را هم کم می کنند. موقع تدارک این شربت ها 
بهتر است با توجه به ذائقه مصرف کننده چندان از شکر 
استفاده نشود یا هنگام نوشیدن، مایه شربت کمتر در 
آب آن حل شود. انصاری پور درخصوص اینکه موقع 
تهیه آبمیوه های طبیعی، ماننــد آب طالبی، گرمک، 
هندوانه، ســیب و هویج بهتر است شــکری به آنها 
اضافه نشود، توضیح داد: پیشنهاد می شود که موقع 
تهیه آبمیوه های طبیعی از شکر استفاده نشود، زیرا 
یک لیوان آبمیوه طبیعی از حجم قابل توجهی میوه 
مهیا شده اســت. انواع میوه ها خودشان حاوی قند 

فروکتوز هستند.

مدیرگروه طب ایرانی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان:

تهیه شربت با آب حاوی یخ مضر است

جریمه جدید 
»رانندگی در مستی« 

چقدر است؟
بر اســاس ابلاغیه جدیــد دولت، 
مبلغ جدید جریمــه »رانندگی در 
حالت مستی و مصرف مُسکرات« 
به یک میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان 

رسیده است.

افزایش آمار محبوس شدن در آسانسور در اصفهان

پشت درهای بسته!
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری اصفهان گفت: محبوس شدن در آسانسور 
در هفته گذشته بیشترین افزایش موارد محبوسی در اماکن بسته را به خود اختصاص داد. سرآتشیار 
محمد شریعتی در گفت وگو با »ایرنا« افزود: هفته گذشته ۵۴ مورد محبوسی در اماکن بسته و آسانسور 
به سازمان آتش نشانی اصفهان گزارش شد که بیشترین دلیل از بین سایر دلایل مربوط به قطع شدن 
برق و گیر افتادن در آسانســور با تعداد ۳۳ مورد گزارش بوده و مابقی محبوسی در منزل، کارگاه های 
صنعتی و سرویس های بهداشتی بوده است. وی ادامه داد: البته موارد نقص فنی، انجام نگرفتن بازدید 
دوره ای، قدیمی بودن آسانسورها، استفاده بیش از حد ظرفیت و فشــار دادن کلید باز و بسته شدن 
آسانسور به طور همزمان و ایجاد اختلال از دیگر دلایل محبوسی در اماکن بسته آسانسور بوده است. 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری اصفهان تصریح کرد: توصیه می شود با توجه 
به استرسی که برای شهروندان به خصوص افراد مسن، کودکان، زنان باردار بابت محبوسی در آسانسور 
ایجاد می شود؛ حتماً در ســاختمان های چندین طبقه برق پشــتیبانی و ویژه برای زمان قطعی برق 
پیش بینی شود. وی با اشاره به اینکه برای گزارشات محبوسی حداقل ۲ نیرو همزمان از ایستگاه های 
آتشنشانی اعزام می شوند، بیان کرد: خروج چندین نیرو از ایستگاه های آتشنشانی به طور همزمان به 
دلیل موارد مختلف گزارش محبوسی ریسک مدیریت بحران در سایر موارد را به همراه دارد زیرا نیروهای 
امدادی از ایستگاه ها خارج می شوند. شریعتی در ادامه به گزارشی از تعداد تماس های هفته گذشته 
اشاره کرد و گفت: بیش از ۱۴ هزار تماس در هفته گذشته با سامانه ۱۲۵ آتش نشانی برقرار شد که ۲۸۴ 
مورد آن منجر به اعزام تیم عملیات اطفا و امداد و نجات از ۲۷ ایستگاه آتشنشانی کلان شهر اصفهان 
شد که ۱۲۹ مورد آن حریق منازل، مراکز تجاری و خودرو بوده است. وی اظهار کرد: از ۲۸۴ مورد عملیات 
هفته گذشته، ۱۰۳ مورد حوادث مختلف از جمله تصادف هشت مورد، گودبرداری و تخریب غیر اصولی 
و ریزش آوار ۱۵ مورد، نشست زمین پنج مورد و سقوط پنج مورد و مابقی سایر موارد گزارش شده است.

ذرات معلق در هوای اصفهان ۸ برابر استاندارد جهانی است
پژوهشگر مرکز تحقیقات محیط زیست دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان گفت: هوای این کلانشهر 
۴۰میکروگرم بر مترمکعب ذرات معلق دارد و این رقم ۸ برابر استاندارد جهانی است. یعقوب حاجی زاده 
پژوهشگر مرکز تحقیقات محیط زیست دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: سازمان بهداشت جهانی، 
میانگین استاندارد ذرات معلق در هوا را سالانه ۵ میکروگرم بر مترمکعب اعلام کرده، اما میزان این ذرات 
در هوای اصفهان که آلوده به فلزات سنگین است، به شدت از استاندارد ها فاصله دارد. وی اضافه کرد: 
میزان فلزات سنگین در هوای اصفهان زیاد است و وجود این میزان آلاینده خطرناکی همچون فلزات 
 )pm( سنگین در هوا، اثرات بلندمدت بر سلامت شهروندان دارد. وی گفت: ذرات معلق ۲.۵ میکرون
حاوی انواع آلاینده ها از فلزات سنگین، ترکیبات آلی فرار، هیدروکربن های حلقوی، ترکیبات نفتی تا 
انواع دی اکسید ها و بیو آئروســل ها )ترکیبات پیچیده ای شامل چندین جزء همچون مولکول های 
آلی ساده، ویروس ها، باکتری ها، هاگ های باکتریال، هاگ های کپک و قارچ( هستند. حاجی زاده 
افزود: خطرناک ترین فلزات سنگین »سرب«، »کادمیم«، »جیوه«، »کُروم«، »کبالت« و »رادیوم« 
است که می توانند از طریق فرایند های احتراقی در منابع متحرک و صنایع کوچک و بزرگ وارد هوا شود 
و در قالب ذرات معلق ۲.۵ میکرون )pm( خود را نشان دهد. وی گفت: هر انسان روزانه حدود ۱۵ هزار 
لیتر هوا وارد ریه هایش می کند و آلودگی هوا به این دلیل خطرناک است که میزان دریافت آن از طریق 
تنفس زیاد است. عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان افزود: اگر فلزات سنگین در قالب ذرات معلق 
۲.۵ میکرون )pm( و از طریق هوا وارد ریه ها شود، در بافت بدن انباشت خواهد شد چراکه خاصیت 
تجمعی دارد و در نهایت اثرات سمی خود را نشان می دهد. پژوهشگر دانشگاه علوم پزشکی اصفهان 
افزود: علاوه بر سرب و جیوه، فلز دیگری که غلظت آن در هوای اصفهان کم نیست، کادمیم است و این 

فلز ارتباط معناداری با بیماری های سخت درمان دارد.

عکس خبر

خبر روزاخبار

نماینده مردم اصفهان در مجلس:

تأکید نظام تربیت اسلامی 
بر انس با قرآن از سنین 

نوجوانی
نماینده مردم اصفهان در مجلس با اشــاره به 
تأکید نظام تربیت اســلامی بر انس با قرآن 
از ســنین نوجوانی گفت: برگزاری مسابقات 
قرآنی در انــس جوانان و نوجوانــان با قرآن 
 که مورد تأکید نظام تربیت اســلامی اســت،

 تأثیر بسزایی دارد.
به گزارش »تســنیم«، امیرحسین بانکی پور 
در حاشــیه چهل وهفتمین دوره مســابقات 
سراسری قرآن اوقاف در شهرستان اصفهان، 
گفت: تأکید شدیدی در نظام تربیت اسلامی 
مبنی بر مأنوس کردن جوانــان و نوجوانان با 
قرآن از سنین پایین وجود دارد و اگر این اتفاق 
از کودکی رخ دهد، موجــب نفوذ قرآن در تار و 
پود آنها می شــود. قرآن دریای مواج هدایت 
الهی است و قوی ترین شــیوه های تربیتی را 
در بــر دارد. وی بیان کرد: یکــی از راهکارهای 
آشنایی قرآن با فضای سنی جوانان، برگزاری 
مسابقات قرآن است که در سطوح بین المللی، 
ملی، استانی و به ویژه شهرستانی آثاری دارد. 
نماینده مــردم اصفهان در مجلس شــورای 
اســلامی ادامه داد: در ســطح شهرستانی و 
محلی افراد بیشــتری می توانند با مسابقات 
درگیر شــوند و این تأثیر قوی تــری بر فضای 
قرآنی آن شهرســتان دارد؛ از این رو برگزاری 
چنین رویدادی مورد استقبال خواهد بود. وی 
با اشاره به حضور دانش آموزان در این دوره از 
مسابقات تصریح کرد: از دیرباز جذب نوجوانان 
به قرآن بسیار قوی تر از گروه های سنی دیگر 
بوده است و ما باید در همان ابتدای نوجوانی 
زمینه جذب آنهــا را فراهم کنیم؛ بــه ویژه در 
شــرایطی که ما با تهاجم فرهنگی دشــمنان 
روبه رو بوده و خطرات بی شماری مورد توجه 
نوجوانان اســت، اهتمام ویژه به نوجوانان در 
مسابقات قرآنی کاری بســیار سازنده است. 
بانکی پور گفــت: در کنار مســابقات قرائت و 
حفظ، باید به مفاهیم، تفســیر و موضوعات 
تربیتی نیز پرداخته شود که این موضوع مهم 

در مسابقات اوقاف دیده می شود.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان اصفهان از دستگیری اعضای باند ۵ نفره ای که به صورت مسلحانه احشام و اموال کارگاه ها و ساختمان های نیمه ساز 
را در شهر اصفهان سرقت می کردند خبر داد سرهنگ حسین ترکیان در گفت و گو با »مهر« اظهار کرد: در پی وقوع چند فقره سرقت مسلحانه احشام و اموال کارگاه ها و 
ساختمان های نیمه ساز در شهر اصفهان و شکایت مالباختگان به پلیس، موضوع در دستور کار کارآگاهان اداره عملیات ویژه پلیس آگاهی استان اصفهان قرار گرفت. 
وی افزود: کارآگاهان پس از بررسی محل های وقوع سرقت و انجام اقدامات علمی و تخصصی رد پای باندی ۵ نفره از سارقان غیر بومی را در این سرقت ها به دست 
آوردند. رئیس پلیس آگاهی استان اصفهان گفت: کارآگاهان دریافتند سارقان قصد سرقت دیگری در شهر اصفهان را دارند و سریعاً وارد عمل شده و پس از شناسایی 
مخفیگاه متهمان آنها را به محاصره درآوردند. سارقان که راه فرار نداشتند به سمت مأموران تیراندازی کرده که نهایتاً پس از نیم ساعت درگیری تمامی این افراد دستگیر 
و در بازرسی از محل یک قبضه سلاح کلت کمری و تعداد ۳ تیر فشنگ جنگی، مقادیر زیادی خاموت، حدود ۵۰۰ کیلو و سیم حرارتی، یک دستگاه موتورسیکلت، تعداد 
۴ دستگاه خودرو مورد استفاده در سرقت ها کشف شدند. وی گفت: سارقان دستگیر شده به ۴ فقره سرقت از ساختمان های نیمه ساز و ۲ فقره سرقت احشام به صورت 

مسلحانه و زورگیری اقرار کردند که با تکمیل تحقیقات، متهمان به همراه پرونده برای انجام اقدامات قانونی تحویل مرجع قضایی شدند.

۵ سارق مسلح در اصفهان دستگیر شدند 

گرد و خاک بستر خشک تالاب گاوخونی آلوده به سموم و فلزات سنگین است

گاوخونیمسموم،تالابیکهمرگمیآفریند



کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال فرانسه و رئیس پیشین یوفا در گفت و گو با خبرگزاری »midilibre« از مخالفت شدیدش با حضور فوتبال مردان در مسابقات 
المپیک صحبت کرده است. به گزارش »مهر«، میشل پلاتینی در آستانه آغاز مسابقات فوتبال در المپیک پاریس گفت: »تیم فوتبال المپیک فرانسه برای من 
اهمیتی ندارد. فوتبال یک ورزش المپیکی نیست. من از تمامی مباحث و مذاکرات در طول ۲۰ سال گذشته درباره حضور فوتبال در المپیک آگاه هستم. فوتبال 
را به المپیک می آورند زیرا این ورزش استادیوم ها را پر می کند و تماشاگران بیشتری را جذب می کند. فیفا هرگز نخواسته که بهترین بازیکنان در این مسابقات 
شرکت کنند. ما شاهد حضور تیم های درجه ۲ و 3 هستیم که هیچ ارزشی ندارند. حضور فوتبال در المپیک برای من شوک آور نیست و طبیعی است. باشگاه ها 
نمی توانند پولی بابت بازیکنانی که یک ماه در مسابقات یورو حضور دارند و پس از آن یک ماه دیگر در المپیک بازی می کنند، پرداخت کنند. برای فوتبال، المپیک 
مهم ترین رقابت نیست. البته برای فوتبال زنان، این موضوع متفاوت است. در طول ۴۰ ســالی که در فوتبال بوده ام، همیشه درباره این موضوع صحبت شده و 

فوتبال المپیک هنوز در تقویم فیفا جای ندارد.« 

مخالفت شدید پلاتینی با حضور فوتبال در المپیک

چهارشنبه ۳ مرداد ۱۴۰۳ / ۱۸ محرم ۱۴۴۶ / ۲۴ جولای ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۳۸

هر ۱۰ بازیکن گرانقیمت بوندسلیگا بایرنی هستند
هر ۱۰ بازیکن در فهرست ۱۰ نفره بالاترین دســتمزدهای دریافتی در بوندسلیگا متعلق به بایرن مونیخ 
هستند. به گزارش »ورزش سه«، بایرن مونیخ در چند سال اخیر قهرمان بلامنازع رقابت های بوندسلیگا 
بود و سلطه ای که بر فوتبال آلمان داشت انتقادهای بسیاری را از ساختار فوتبال این کشور و روندی که به 
وجود آورده بود به همراه آورد اما این وضعیت در نهایت در فصل گذشته توسط شاگردان ژابی آلونسو تغییر 
کرد. در حالی که بایرن مونیخ بیشتر از یک دهه بود که قهرمانی های متوالی در رقابت های بوندسلیگا را 
جشن می گرفت، این بایرلورکوزن بود که موفق شد در فصل گذشته این طلسم را بشکند و عنوان قهرمانی 
این مسابقات را از آن خود کند تا مدیران بایرن ضربه سنگینی از این حریف غیرمنتظره خورده باشند. این 
اتفاق در حالی رخ می دهد که هیچ باشگاهی در بوندسلیگا توانایی رقابت مالی با این باشگاه را ندارد و 
این موضوعی است که در طول این مدت بارها از سوی بسیاری از رسانه ها و کارشناسان مطرح شده بود و 
حالا بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته است چون فهرست ۱۰ ستاره با بالاترین درآمدها در فوتبال آلمان 

منتشر شده و هر ۱۰ ستاره متعلق به بایرن هستند. 
این فهرست بدین شرح اســت: »هری کین- ۲۵ میلیون یورو، مانوئل نویر - ۲۱ میلیون یورو، توماس 
مولر- ۲۰.۵ میلیون یورو، لروی ســانه- ۲۰ میلیون یورو، یوشــوا کیمیش - ۱۹.۵ میلیون یورو، سرژ 
گنابری- ۱۸.۸ میلیون یورو، لئون گورتسکا- ۱۸ میلیون یورو، کینگزلی کومان- ۱۷ میلیون یورو، ماتیس 

دی لیخت- ۱۶ میلیون یورو و مایکل اولیسه - ۱3.۵ میلیون یورو.«

بارسا با قلب شکسته در لالیگا!
بارســلونا در حالی با »فقر بازیکن« پا به رقابت های لالیگا می گذارد که در مقابل رئال با »وفور بازیکن« 
مواجه است.  به گزارش»فارس«، »بارسلونا از وسط نصف شد«؛ این گزارش روز سه شنبه نشریه اسپورت 
کاتالونیا درباره وضعیت بد خط میانی آبی-اناری ها در فصل جدید لالیگا است. ۴ هافبک کلیدی بارسلونا 
با مصدومیت و غیبت مواجه هستند و هانسی فلیک تقریباً ۸۰ درصد بازیکنان میانی اش را در اختیار ندارد. 
گاوی مصدوم است و تا ماه نوامبر نمی تواند برای بارسلونا بازی کند. پدری دیگر هافبک کلیدی بارسا از 

جام ملت های اروپا با مصدومیت برگشته است.
 دی یونگ، ستاره هلندی بارسا هم در جام ملت ها از ناحیه مچ آسیب دیده و به گفته کومان، سرمربی 
هلند آسیب دیدگی این بازیکن جدی است. فرمین دیگر هافبک بارسا به مسابقات المپیک پاریس می 
رود و هانسی فلیک این بازیکنش را هم در اختیار نخواهد داشت. نشریه اسپورت می نویسد که لاپورتا 
برای درمان زخم خط میانی بارسلونا در حال مذاکره برای جذب نیکو ویلیامز و دنی اولمو دو ستاره تیم 
ملی اسپانیا است ولی هنوز به نتیجه نرسیده است. بر اساس گزارش رسانه اسپانیایی، هانسی فلیک در 
قلب خط میانی بارسلونا به شدت با کمبود بازیکن مواجه است و تنها گوندوگان و رومئو را در اختیار دارد که 

برای پیاده کردن سیستمش کافی نیست.

آینده مبهم ستاره باتجربه میلان
آلساندرو فلورنزی، مدافع راست 33 ساله ایتالیایی، همچنان در ترکیب میلان تحت هدایت پائولو فونسکا 
حضور دارد، اما آینده او در این باشگاه در هاله ای از ابهام قرار دارد. به گزارش »ورزش سه«، فلورنزی که 
وارد آخرین سال قرارداد خود با روسونری شده است، به تازگی گل اول را در دیدار دوستانه پیش فصل 
مقابل راپید وین به ثمر رساند، دیداری که با تساوی ناامیدکننده ۱-۱ به پایان رسید. فلورنزی در آخرین 
فصل حضور استفانو پیولی در میلان، بازیکن نسبتاً ثابتی بود و در ۴۰ بازی، بیش از ۲۱۰۰ دقیقه به میدان 
رفت. ماه گذشــته زمزمه هایی درباره انتقال او به بولونیا به گوش می رسید، اما از آن زمان تا کنون، اخبار 
چندانی درباره علاقه به جذب این بازیکن 33 ساله منتشر نشده است. میلان هیچ صحبتی با فلورنزی 
در مورد جدایی در این تابستان نداشته و موضع خود را در قبال آینده او در باشگاه به طور واضح مشخص 
کرده است. روسونری در صورت دریافت پیشنهادهای قابل قبول در هفته های آینده، با فروش این بازیکن 

باتجربه موافق است، اما در عین حال، تمایل به حفظ او با توجه به تجربه و حرفه گری اش را نیز دارد.

 با جدایی شهریار مغانلو از سپاهان هت تریک کفش طلا برای او دور از دسترس ماند اما؛

رکوردزنی، طلسم 9 ساله طلایی پوشان را می شکند؟
با کوچ آقای گل لیگ برتر به امارات یک رکورد  مرضیه غفاریان
در تاریخ فوتبال ایران دست نیافتنی ماند. 
بهترین گلزن لیگ برتر ایران در دو فصل گذشــته با اینکه می توانست با 
حضور در بالاترین سطح فوتبال حرفه ای باشگاه های ایران شانس خود 
 را برای هت تریــک در تصاحب کفش طلای این رقابــت ها امتحان کند

 به جمع لژیونرها پیوست. 
سرانجام شایعه حضور شهریار مغانلو به اتحاد کلبا رنگ واقعیت به خود 
گرفت و این بازیکن که در دو فصل گذشــته با گلزنی برای سپاهان موفق 
به دبل در تصاحب کفش طلای لیگ برتر شده بود راهی امارات شد تا در 
فصل پیش رو بازی در ادونک لیگ این کشور شیخ نشین را تجربه کند. 

متوالی در کســب عنوان به ایــن ترتیب رکــورد هت تریک 
فوتبال باشــگاهی آقــای گلــی در بالاترین رده 

ایــن ســرزمین ایــران در تاریــخ فوتبال 
باقــی مانــد. از همچنان دور از دسترس 
لیگ فوتبــال ایران زمان برگزاری اولین دوره 

تاکنون هیــچ بازیکنی در ســال ۱3۴۹، 
موفق نشده در طول 
سه فصل پی 

درپی در 

بالاترین دسته لیگ 
فوتبال ایران )جام 
منطقــه ای، جــام 
تخــت جمشــید، 
جام قــدس، جام 
آزادگان و لیگ برتر 
خلیج فــارس( بر 
صدر جدول برترین 
گلزنان این رقابت ها 

تکیه بزند. 

در مجموع و تا پایــان لیگ گذشــته، 3۹بازیکن توانســته اند آقای گل 
فوتبال ایران شوند: از حســین کلانی مهاجم دهه ۵۰ پرسپولیس گرفته 
که در سال ۱3۴۹ با به ثمر رســاندن ۷گل در ۴ مســابقه در جام منطقه 
ای برای نخســتین بار صاحب این عنوان شد تا شــهریار مغانلو، مهاجم 
ســپاهان که در فصل گذشــته با ۱۶ گل موفق شــد برتریــن گلزن لیگ 
برتر شــود. مغانلو که در لیگ ۲۲ هم با ثبت ۱۱ گل به نــام خود با پیراهن 
طلایی پوشــان آقای گل لیگ شــده بود با تصاحب کفــش طلا در لیگ 
۲3 در تصاحــب این عنوان دبــل کرد. این رکــوردی بود کــه پیش از او 
۴مهاجم دیگر در بالاترین دســته لیگ فوتبال ایران به آن دســت یافته 
بودند. جالب آنجاست که برای اولین بار، نخستین آقای گل تاریخ ایران 
 موفق به ثبت این رکورد شد. کلانی در ســال ۱3۵۰ و در دومین دوره جام 
منطقه ای، با ۱۱ گل در ۱۴ بازی برای سرخپوشان تهرانی مشترکاً با همتیمی 
خود صفر ایرانپاک آقای گل این رقابت ها شــد تا اولین دبل در آقای گلی 
لیگ ایران را همچون کسب اولین آقای گلی لیگ تاریخ فوتبال این کشور به 
خود اختصاص دهد. سه سال طول کشید تا این بار غلامحسین مظلومی، 
مهاجم پیشکسوت استقلال با کســب ۲ آقای گلی متوالی در سال های 
۱3۵۲ و ۱3۵3، به رکورد گلزن تیم رقیب در رقابت های باشــگاهی ایران 
)که به جام تخت جمشید تغییر نام داده بود( دست یابد. جالب آنجاست 
که مظلومی هم مانند کلانی، دومین عنــوان آقای گلی خود را با 
یکی دیگر از مهاجمان لیگ)عزیز اســپندار از ملوان( شریک 

شده بود. 
سومین مهاجمی که موفق به دبل در کسب آقای گلی لیگ شد 
هم اســتقلالی بود؛ با این تفاوت که این بار ۲۰ سال طول کشید تا 
غلامرضا عنایتی با کسب دو عنوان آقای گلی در دوره های چهارم و پنجم 
لیگ برتر)۸۴–۱3۸3، ۸۵–۱3۸۴( نام خود را به عنوان سومین مهاجمی 
که در دو فصل متوالــی، برترین گلزن این رقابت ها می شــود ثبت کند. 
عنایتی البته پیش از آن نیز و در اولین دوره لیگ برتر)۸۱-۱3۸۰( و البته با 
پیراهن ابومسلم نیز  با ۱۷ گل زده بهترین گلزن این رقابت ها شده بود. به 
این ترتیب او در سال ۱3۸۵ علاوه بر دبل در آقای گلی، نام خود را به عنوان 
دومین بازیکنی که موفق به کسب 3 عنوان آقای گلی می شود، هم ثبت 
کرد. پیش از او مظلومی در پنجمین دوره جام تخت جمشید)۱3۵۵( با 
ایستادن در رده برترین گلزنان این رقابت ها صاحب این رکورد شده بود. 
جالب آنجاست که این مهاجم مکتب آبی های پایتخت هم مانند عنایتی 
این بار با پوشیدن پیراهن یک تیم دیگر)شهباز( به این عنوان رسیده بود.

به این ترتیب تا کنون فقط مظلومی و عنایتی موفق شده اند در تاریخ رقابت 
های لیگ ایران سه بار عنوان آقای گلی این بازی ها را به خود اختصاص 

دهند: دو بار به صورت متوالی و با پیراهن استقلال و بار دیگر با فاصله دو 
سه ساله و با گلزنی در خط حمله تیمی غیر از تیم آبی پوشان پایتخت.

اگرچه هیچکس بعد از عنایتی موفق به ثبت این رکورد نشد اما ۱۰ سال بعد 
از اینکه این مهاجم استقلالی ها در لیگ پنجم برای سومین بار و البته در 
دومین فصل متوالی آقای گل لیگ برتر شد، در شانزدهمین دوره لیگ برتر  
این بار مهاجمی از تیم رقیب، یعنی پرسپولیس توانست با دبل کردن در 
کسب آقای گلی لیگ نام خود را به عنوان چهارمین بازیکنی که به این عنوان 
می رسد در کنار نام کلانی، مظلومی و عنایتی حک کند. این مهاجم کسی 
نبود چون مهدی طارمی که پس از دبل در آقای گلی در لیگ ایران از جمع 
سرخپوشان پایتخت جدا شد و راهی قطر شد. طارمی اگرچه در لیگ قطر به 
موفقیتی دست نیافت اما با درخشش در تیم ملی ایران، تیم های اروپایی 
را متقاعد به به خدمت گرفتن خود کرد و موفق به تکرار عنوان آقای گلی خود 

این بار در لیگ برتر پرتغال )۹۸-۱3۹۷، ۱۴۰۱-۱۴۰۰( شود. 
 اما پنجمین مهاجمی که در کسب آقای گلی دبل کرد نه از تیم پرسپولیس 
 بود و نه از تیم اســتقلال. باز هم این ســپاهان بود که سنت شکنی کرد. 
طلایی پوشــان اصفهانی که با کســب چندین جام قهرمانی در لیگ برتر 
ایران فوتبال را از حالت دوقطبی خارج کردند در فصل گذشــته نیز موفق 
شدند به عنوان اولین تیم به غیر از سرخابی ها، نام مهاجم تیم خود را در 
فهرست مهاجمان دبل کننده در آقای گلی بگنجانند. شهریار مغانلو، مهاجم 
 سپاهان با ایستادن در صدر جدول گلزنان برتر در لیگ های ۲۲ و ۲3 هم 
طلایی پوشان را به این رکورد رســاند و هم خودش در تصاحب کفش طلا 
دبل کرد. اما با جدایی این مهاجم زنجانی از جمع طلایی پوشان اصفهانی 
و تصمیم وی به خروج از لیگ برتر ایران، رکورد هت تریک در عنوان آقای 
گلی لیگ که امید می رفت با حضور او در سومین فصل متوالی در سپاهان 
 برای اولین بار توســط مغانلو و ایــن تیم اصفهانی به ثبت برســد باز هم 

دست نیافتنی ماند. 
اگرچه امید می رود که هم شــهریار با درخشش در خط حمله زردپوشان 
اتحادکلبا موفق به تکرار این عنوان در ادونک لیگ امارات شود و هم سپاهان 
با عملکرد درخشان دیگر مهاجمان طلایی پوش با هت تریک در اختصاص 
دادن آقای گل لیگ برتر خلیج فارس به تیم خود به رکورد کسب این عنوان 
برای سومین فصل متوالی به نام این تیم دست یابد. همانطور که پس از 
جدایی طارمی از پرسپولیس، سرخپوشان پایتخت با آقای گلیِ علیپور در 
لیگ برتر موفق به ثبت این رکورد به نام خود شدند. هرچند رکورد هت تریک 
در تصاحب کفش طلای لیگ دور از دســترس شده اما رکوردهای زیادی 
برای شکستن باقی مانده و چه بسا راز شکستن طلسم ۹ ساله طلایی ها در 

تصاحب جام طلای لیگ برتر در شکستن همین رکوردها باشد.

خبر روز

مدافع مس رفسنجان سبزپوش شد
مدافع مس رفسنجان با قراردادی رسمی به عضویت تیم ذوب آهن درآمد. 

به گزارش »ایسنا«، رامتین سلیمان زاده با سابقه بازی در تیم های مس رفسنجان، آلومینیوم اراک، 
استقلال خوزستان، فجرسپاسی و پیکان تهران در حالی که فصل گذشته یکی از بازیکنان تأثیرگذار 
تیم محرم نویدکیا بود، به جمع گاندوهای اصفهان ملحق شد. این مدافع باتجربه بعد از تأیید فنی 
توسط محمد ربیعی، سرمربی ذوب آهن در جلسه با مدیران باشگاه به توافق رسید و قرارداد خود را 
به امضا رساند. سلیمان زاده در تمرینات ذوب آهن هم حضور یافته و مهیای بازی در لیگ برتر بیست 
و چهارم می شود. اما پیش از ورود سلیمان زاده به ذوب آهن خبر رسید که هافبک دفاعی این تیم 

اصفهانی به درب خروج از باشگاه هدایت شده است. 
مهرداد رضایی که در پنج فصل گذشــته در مس رفســنجان و ذوب آهن زیر نظر محمد ربیعی کار 
می کرد، بعد از ۲۱ مسابقه برای گاندوها، حالا با جدایی از این باشــگاه ماجراجویی جدیدی را آغاز 
خواهد کرد. همچنین حمید عبدالهی مربی اسبق تیم های تراکتور، آلومینیوم اراک، پیکان، پارس 
جنوبی جم و هوادار به عنوان مربی و نادر غبیشاوی مربی دروازه بان های سابق  تیم های خونه به خونه 
بابل، مس کرمان و فولاد خوزستان به عنوان همراهان جدید سرمربی ذوب آهن در مسیر منتهی به 

لیگ برتر به کادرفنی سبزپوشان اصفهانی اضافه شدند.

ادعای قرارداد بیش از ۷۰ میلیاردی ترابی!
رضا درویش می گوید مهدی ترابی پیشــنهاد 3۵ میلیاردی پرســپولیس را رد کرده است. به گزارش 
»ورزش ســه«، در حالی که جدایی مهدی ترابی از پرسپولیس قطعی شده و او در حال تمرین با تیم 
تراکتور است، رضا درویش می گوید که قرارداد او با تراکتور بیشتر از ۷۰ میلیارد تومان به ازای هر فصل 
است. مدیرعامل پرسپولیس در مورد مذاکرات برای حفظ ترابی اظهار کرده است: »بازیکنی از تیم ما 

رفت و ما تا 3۵ میلیارد پیشنهاد دادیم و گفت این نصف پولی که به من می دهند نیست. 
این آخرین پیشنهادی است که ما به ترابی دادیم و گفت 3۵ میلیارد به نصف قرارداد 

تیم دیگر هم نمی رسد. مهدی ترابی کسی است که همه به صداقتش ایمان دارند. 
چطور می خواهند با وجود این، ســقف را رعایت کنند؟«  این در حالی است که 
سقف قرارداد پرسپولیس ۲۰ میلیارد تومان است اما به نظر این باشگاه حاضر 
شده برای ترابی رقم 3۵ میلیارد تومان را بدهد که مورد موافقت او نبوده است.

لژیونر ایرانی گم شد!
در اخبار نقل و انتقالاتی رسانه های داخلی و خارجی، به شکل عجیبی خبری از سامان قدوس 

نیست و هنوز تکلیف این ستاره تیم ملی ایران برای فصل جدید فوتبالی مشخص نشده است. به 
گزارش »خبرآنلاین«، این هافبک ملی پوش که سال گذشته توانست از فرصت مصدومیت بازیکنان 
اصلی برنتفورد استفاده کند و عملکرد قابل قبولی در لیگ برتر انگلیس به نمایش بگذارد، در پایان 
فصل ۲۰۲3-۲۰۲۴ قراردادش را با باشــگاه برنتفورد فســخ کرد و تا امروز تیم جدیدی پیدا نکرده 
است. بعضی از رســانه ها حدود یک ماه و نیم قبل از پاسخ منفی قدوس به پیشنهاد استقلال خبر 
داده بودند در حالی که یک ماه قبل در انگلیس، اخباری مبنی بر توافق او با تیم تازه لیگ برتری شده 
ساوتهمپتون منتشر شده بود. از آن زمان تاکنون اما هنوز خبر جدیدی در خصوص وضعیت قدوس 
منتشر نشده و عکس های او در تعطیلات تابستانی، تنها چیزی بوده که پس از بازی های ملی مقابل 
هنگ کنگ و ازبکستان از قدوس مشاهده شده اســت. ضمن اینکه برخی از رسانه های نزدیک به 
باشگاه ساندرلند انگلیس، قدوس را به این تیم چمپیونشیپی پیشنهاد کرده اند. در صورت پیوستن 
به ساوتهمپتون، قدوس به اولین بازیکن ایرانی تبدیل می شود که در چهار دوره لیگ برتر انگلیس به 
میدان می رود اما با وضعیت فعلی، هیچ خبر قطعی  در خصوص سرنوشت بازیکن ثابت تیم ملی در 

جام ملت های آسیا وجود ندارد.

مستطیل سبز

قلی زاده زیر فشار اما کاملًا 
دور از دسترس

ســتاره ایرانی و گران ترین خرید تاریخ لیگ 
لهستان تصمیم نهایی خود در نقل و انتقالات 

تابستانی را گرفت. 
به گزارش »ورزش ســه«، علــی قلی زاده با 
وجود اینکه فصل ســختی را ســپری کرد و 
دو دوره مصدومیت ســنگین و تلخ را پشت 
سر گذاشــت، اما به دلیل کیفیت بالای فنی 
و رهایی از دوران آســیب دیدگی، تبدیل به 
گزینه جدی برای باشــگاه های اســتقلال، 
پرسپولیس، تراکتور و سپاهان شد، اما رقم 
بالای رضایت نامــه او کار انتقالش به فوتبال 
ایران را تقریباً ناممکن کــرده ولی در همین 
هیاهوی خبــری، این لژیونــر فوتبال ایران 
نخستین بازی رســمی در فصل ۲۰۲۴-۲۵ 

را انجام داد. 
ســتاره خوش تکنیک ایران در ۱۷ مسابقه 
رســمی لیگ استراکلاســا و جــام حذفی 
لهســتان که منتهــی به فصــل ۲۰۲3-۲۴ 
می شد، به دلیل مصدومیت حضور نداشت، 
در نخستین بازی فصل جدید که روز یکشنبه 
برگزار شــد و تیم لخ پوزنان به برتر ۲ بر صفر 
در مصاف گورنیک زابژه رسید، از دقیقه ۶3 به 
زمین آمد تا نشان بدهد آسیب دیدگی اش به 

طور کامل برطرف شده است. 
این وینگر ریزنقش فوتبال ایران که گمانه زنی 
زیادی پیرامــون انتقالش به ایــران وجود 
داشت و حتی دوشنبه شــب نیز مدیرعامل 
باشــگاه پرســپولیس اعلام کرد نسبت به 
جذب او تمایل جدی دارند، به نظر می رسد 
تصمیم گرفته به دور از این حواشی، همچنان 
به عنوان لژیونــر کارش را پیش ببــرد و در 
لیگ استراکلاسا بدرخشــد. قلی زاده که در 
دقیقه ۷۸ دیــدار تدارکاتی تیــم ملی ایران 
مقابل سوریه در فروردین ماه ۱۴۰۲ به دلیل 
مصدومیت تعویض شد و پس از آن ۷ ماه و 
۷ روز از میادین دور بود و در پایان فصل اخیر 
نیز دوباره آسیب دیدگی پیدا کرد و دو ماه از 
بازی ها فاصله گرفت، اکنون با انگیزه مضاعف 
به میدان رفته تا مجدداً شانس بازگشت به 

تیم ملی را هم پیدا کند.

فوتبال جهان

عکس خبر

 مدافع قطری 
پرسپولیس را پولدار کرد

گفتــه مــی شــود پرسپولیســی ها 
که با افزایش ســقف بودجــه مخالف 
هســتند از جدایی عبدالکریم حسن، 
 مدافع قطــری خــود مبلغــی حدود

 ۷۰میلیارد تومان بــه جیب خواهند زد؛ 
 رقمی که در ســطح فوتبال ایران رکورد 

محسوب می شود.

به گزارش »ایســنا«، کاروان ایران بــا ۱۲۴ نفر در 
المپیک ۲۰۲۴ پاریس شــرکت می کنــد و تعداد 
ورزشــکاران کاروان ایران ۴۰ نفر اســت که ۲۹ نفر 
آنهــا را مردان و ۱۱ نفــر را زنان تشــکیل می دهند. 
جوان ترین ورزشکار کاروان ایران در المپیک ۲۰۲۴ 
پاریس محمد بیرانوند ورزشکار ماده تراپ در رشته 
تیراندازی)متولد۱3۸۷( اســت که ۱۵ ســال سن 
دارد و مســن ترین ورزشــکار نیز ندا شهســواری، 
ورزشکار تنیس روی میز زنان )متولد ۱3۶۵( است 
که 3۸ سال دارد.  حســن یزدانی، ورزشکار رشته 
کشــتی آزاد )المپیک ریو، توکیــو و پاریس(؛ ندا 
شهسواری، ورزشکار تنیس روی میز زنان )المپیک 
لندن، ریو و پاریس(؛ نوشــاد عالمیان، ورزشــکار 
رشته تنیس روی میز )لندن، ریو و پاریس( و نیما 

عالمیان ورزشکار رشته تنیس روی میز )ریو، توکیو 
و پاریس( هم با تجربه ترین المپیکی های کاروان 
ایران هستند که حســن یزدانی با کسب یک مدال 
طلا )المپیک ۲۰۱۶ ریو( و یک مدال نقره )المپیک 
۲۰۲۰ توکیــو( پرافتخارترین آنهــا در این تورنمنت 
محسوب می شــود. کشــتی فرنگی با ۶ سهمیه و 
کشــتی آزاد با ۵ سهمیه بیشــترین تعداد سهمیه 
و رشــته های شــنا، تیروکمان، دوچرخه سواری، 
سنگنوردی و ژیمناســتیک هر کدام با یک سهمیه 
کمترین تعداد ســهمیه در بین رشته های ورزشی 
ایران را برای حضور پاریس به خود اختصاص داده 
اند. پیش از این کاروان ایران در المپیک توکیو با ۱۰ 
ورزشکار زن شرکت کرده بود و حالا بانوان ورزشکار 
ایرانی با کسب ۱۱ ســهمیه در المپیک ۲۰۲۴ تاریخ 

ســازی کرده اند.  اما نکته جالب در این میان دهه  
هشتادی ها هستند که با اختصاص دادن ۱۰ سهمیه 
به خود به نوعی کاروان ایران در المپیک پاریس را 
به قرق خود در آورده اند: امیرعلی آذرپیرا)۱3۸۱(، 
رحمان عمــوزاد)۱3۸۱(، علیرضا مهمدی)۱3۸۱(،  
 سامیار عبدلی)۱3۸۱(، علی لبیب)۱3۸۱(،  فاطمه 
مجلل)۱3۸۱(، آرین ســلیمی)۱3۸۲(، ســعید 
اســماعیلی)۱3۸3(، مبینا نعمت زاده)۱3۸۴( و 

محمد بیرانوند)۱3۸۷(.

کاروان المپیک ایران در قرق دهه هشتادی ها



چهارشنبه ۳ مرداد ۱۴۰۳ / ۱۸ محرم ۱۴۴۶ / ۲۴ جولای ۲۰۲۴ / شماره ۴۱۳۸

وقتی پایبندی به قوانین میراث فرهنگی در بعضی محدوده ها و پلاک ها، زیان هایی برای شهروندان به بارآورده است؛

ستاره  کم فروغ خانه های ستاره دار اصفهان

پایبندی به قوانین میراث فرهنگی در بعضی محدوده ها و پلاک ها که با عنوان 
پلاک های ستاره دار در سطح شهر اصفهان شناخته می شود، در بسیاری موارد 

زیان هایی را برای شهروندان به بار آورده است.
به گزارش »ایمنا«، بافت تاریخی بخشی از موجودیت یک شهر است که بناها و 
آثار ارزشمند معماری و تاریخی که در آن وجود دارد، تحت حمایت قانونی قرار 
می گیرد و از آن محافظت می شود؛ این قسمت از شهر ممکن است با قوانین و 
بافت مرکز شهر، بافت تجاری، بافت اداری یا بافت فرهنگی هنری شهر منطبق 
یا از آنها متمایز باشد، اما بافت تاریخی را می توان در مناطقی که بناهای تاریخی 

هستند، به صورت لکه هایی مشاهده کرد.
میراث فرهنگی مرجع تشخیص واجد ارزش بودن بناها است، روال کار هم در 
اداره میراث فرهنگی به این صورت است که گزارش ها تهیه می شود، سپس اگر 
بنایی واجد ارزش تشخیص داده شد، ابتدا در شورای کارشناسی اداره استان 
مطرح می شود و پس از آن به کمیته کارشناسی و سپس شورای ثبت خواهد 
رفت تا در نهایت به وزارتخانه پیشــنهاد داده شود و در آنجا در مورد واجد ارزش 

بودن و ثبت ملی بنا تصمیم گیری انجام شود.
ساخت وســاز در محدوده بناهای تاریخی و بافت های فرهنگی-تاریخی نیز 
با شــرایطی خاص انجام می شود که شــامل کد ارتفاعی و نمای آنها و نیز خط 
آسمانی که دارند می شود. حتی درباره پلان های معماری هم بسته به جایی که 
قرار گرفته اند، محدودیت هایی وجود دارد که فقط با تأیید میراث فرهنگی مجاز 
است و هرگونه اقدام از جمله صدور مجوز ساخت به لحاظ قانونی ممنوع است 

و جرم تلقی می شود.
حال آنکه پایبندی به این قوانین در بعضــی محدوده ها و پلاک ها که با عنوان 
پلاک های ستاره دار در ســطح شهر اصفهان شناخته می شــود، در بسیاری از 
موارد زیان هایی را برای شهروندان به بار آورده و موجب رکود ساخت وساز، افت 
قیمت زمین و در بعضی موارد نمایان شــدن چهره نازیبا در سطح شهر به ویژه 
بافت تاریخی شده است که به خودی خود ارزش و دید بصری آن بافت را زیر 

سئوال می برد.
دقیق ســازی پهنه تاریخی و تعیین تکلیف خانه های ستاره دار که این روزها به 
مخروبه هایی در دل این بافت تبدیل شده، از جمله کارهایی است که می توان 
انجام داد. مشخص کردن پهنه ارزشــمند از نظر میراث فرهنگی یا ارزشمندی 
دانه ها بیش از نیمی از قفل ها را برای شهروندان باز می کند؛ بنابراین، تدبیری 
هوشمندانه می طلبد که مســئولان دســتگاه های اجرایی ذی ربط را پای میز 
مذاکره بکشاند و تفاهم نامه دوجانبه توسط شهرداری اصفهان و اداره کل میراث 

استان تهیه شود.

مالکان خانه های ستاره دار از مشکلاتشان می گویند
یکی از شهروندانی که با خانه های ستاره دار درگیر اســت، به خبرنگار »ایمنا« 
می گوید: »ملک اجدادی ما از لحاظ میراث فرهنگی یک بنای تاریخی محسوب 
می شود، البته از لحاظ قدمت شاید به حدود ۱۰۰ سال هم نرسد، اما با توجه به 
بنای تاریخی مرمت شده که در مجاورت آن قرار دارد، این خانه هم مورد توجه 
قرار گرفته است، با این حال یک مخروبه بیشتر نیست و حدود ۴۰ سال است 

که سکونت در آن وجود ندارد.«
وی ادامه می دهد: »نســل اول وراث بدون اینکه بهره ای از ایــن ارث ببرند از 
دنیا رفتند و نسل دوم هم سالمند شــده اند، اما همچنان نمی توانند از این ارث 
استفاده کنند، این در حالی اســت که بنا در یکی از محلات دورافتاده شهر واقع 
شده است و به فرض مرمت و بازسازی هم ارزشــی ندارد، اما ستاره دار بودن 
آن موجب شده است تا وراث امکان استفاده از آن را نداشته باشند؛ این تصور 
که همه خانه های تاریخی را با خانه های حریم میدان امام )ره( یکسان در نظر 

می گیرند، اشتباه است و باعث نارضایتی جمعی از شهروندان شده است.«
محمود احمدی، مالک خانه ستاره دار دیگری که در محله پشت میدان امام)ره( 
ســاکن اســت، به خبرنگار »ایمنا« می گوید: »این خرابه های قدیمی نمای 
شهر را زشت کرده است، اما شهرداری ها اجازه ساخت وساز نمی دهد، به دلیل 
قدیمی بودن بعضی از خانه ها که به هیچ وجه نمی شود آن را بازسازی کرد، زندگی 
کردن در این خانه ها واقعاً خطرناک اســت و هر لحظه ممکن است بریزد؛ از 
مسئولان می خواهم با جان مردم بازی نکنند و اجازه دهند خانه های مخروبه 
نوسازی شود. بیشتر کوچه های تنگ شهر و ساخت و ساز نشدن در آن به 

دلیل وجود خانه هایی است که میراث فرهنگی اجازه ساخت در آن را نمی دهد، 
حتی آنها را نمی خرد تا بازسازی کند یا از آن استفاده دیگری شود.«

سکینه رحیمی مالک یکی دیگر از این خانه های ستاره دار از مشکلات سکونت 
خود در آن چنین می گوید: »ســال های زیادی اســت که در این خانه زندگی 
می کنم. نه به ما اجازه تعمیرات می دهند و نه فروش، خانه ما خیلی قدیمی و 
ظاهر بدی دارد. حتی برای دخترم خواســتگار آمد، اما وقتی تا سر کوچه آمده 
بودند و ظاهر خانه ما را دیده بودند، از وارد شدن به خانه ما پشیمان شدند و این 
موضوع در روحیه دخترم و خانواده ما خیلی تأثیر بدی گذاشت. ما اینجا اسیر 
شده ایم. از مسئولان می خواهم هرچه زودتر برای تعیین تکلیف این خانه های 

ستاره دار چاره ای بیندیشند و ما را از بلاتکلیفی خارج کنند.«

پهنه تاریخی استان می تواند محدودتر شود
 رئیس کمیسیون معماری، شهرســازی و بافت تاریخی شورای اسلامی شهر 
اصفهان در این باره به خبرنگار »ایمنا« می گوید: با توجه به گســتردگی بافت 
تاریخی شهر اصفهان، بسیاری از شهروندان با قوانین ساخت وساز در این بافت 

دچار مشکل هستند.
رسول میرباقری می افزاید: قانون های دست وپاگیر و سخت گیری در اجرای 
قانون موجب شده اســت به جای اینکه شــهروندان مشــتاق و علاقه مند به 
سکونت بافت تاریخی باشند و به توسعه و رشد این بافت کمک کنند، از زندگی 
در آن دلسرد باشند و برنامه ریزی برای از بین بردن بافت تاریخی به روش های 
مختلف از جمله گذاشــتن آب در خانه های تاریخی کنند تــا پایه های آن را به 

روش های مختلف از بین ببرند.
رئیس کمیسیون معماری، شهرســازی و بافت تاریخی شورای اسلامی شهر 
اصفهان تصریح می کند: نمی توان همه تقصیرها را بر دوش مردم و شهروندان 
گذاشــت، زیرا بســیاری اوقات به دلیل مدیریت غلط بوده است که اتفاقاتی 

این چنین رخ می دهد.
میرباقری بیان می کند: در جلسه اخیر کمیسیون شهرسازی، معماری و عمران 
شورای اسلامی شهر اصفهان که با حضور مدیرکل میراث استان برگزار شد، در 
این موضوع اشتراک نظر داشتیم که پهنه تاریخی استان می تواند محدودتر و 
از گستردگی آن کاسته شود، همچنین خانه های ســتاره دار که به هر دلیلی از 
بین رفته و ساختمان های نو جای آنها را گرفته است، از لیست ساختمان های 
ستاره دار حذف شــود تا مشکلاتی که برای همســایگان آن ایجاد شده است، 

برطرف شود.
وی اضافه می کند: مقرر شــد با مدیریت میراث اســتان و کمک شــهرداری 
اصفهان، از نظر اطلاعات و مطالعاتی که در شــهرداری وجود دارد و مساعدت 
مالی، مشــاور گرفته شود تا ابتدا ســاختمان های ســتاره دار در شهر اصفهان 
شناسایی و وضعیت آنها مشخص شود و در اولویت دوم محدوده واقعی بافت 

تاریخی اصفهان تعیین شود. رئیس کمیســیون معماری، شهرسازی و بافت 
تاریخی شورای اسلامی شــهر اصفهان خاطرنشــان می کند: در راستای این 
اقدامات، مشاوره ابتدا در کمیســیون ماده ۵ و در نهایت نیز با کمک میراث در 
شورای عالی شهرسازی مطرح می شود و آن را به تصویب می رسانیم تا از این 
نظر کمک خوبی به بافت فرسوده و نوسازی آن، همچنین شهروندانی شود که 

در مناطق بافت تاریخی سکونت دارند.

تعداد ۱۱۰۰ خانه ستاره دار اصفهان به ۹۰۰ رسیده است
وحید مهدویان، مشاور و دستیار شهردار اصفهان در امور شهرسازی و معماری 
شهری به خبرنگار »ایمنا« می گوید: خانه های ستاره دار یعنی خانه هایی که واجد 
ارزش تاریخی و معماری هستند و در اسناد طرح بازنگری یا طرح تفصیلی ثبت 

شدند یا در آینده به واسطه گزارش ها و ویژگی های آن، اضافه می شود.
وی با بیان اینکه امکان تخریب خانه های تاریخی وجود ندارد، اما امکان مرمت 
دارد، می افزاید: اســتقرار هر نوع کاربری همخوان با بافت تاریخی و معافیت 
آن ها از پرداخت عوارض از ضوابط تشویقی شهرسازی برای این خانه ها است؛ 
خانه های تاریخی عــلاوه بر اینکه در مرمت و بازســازی محدودیت دارد، برای 
پلاک های کناری نیز محدودیت ارتفاعی ایجــاد می کند که به آن ها حریم آثار 
تاریخی گفته می شود و نداشــتن ارتفاع این حریم موجب می شود خانه های 

اطراف متضرر و خانه تاریخی ضد ارزش خوانده شود.
 مشــاور و دســتیار شــهردار اصفهان در امور شهرســازی و معماری شــهری

 تصریح می کند: در ضوابط طرح تشــویقی مصوب کمیسیون ماده ۵ که سال 
گذشته پیشنهاد دادیم، مصوب شد که اگر مالکان پلاک های بلافصل خانه های 
تاریخی، نقشه هایی بر اساس الگوی معماری ایرانی دارد، می توانند نقشه های 
خود را تهیه کنند، به تأیید میراث فرهنگی برســانند و تخریب و بازسازی آن را 

شروع کنند و علاوه بر آن از ضوابط تشویقی خانه های تاریخی استفاده کنند.
مهدویان در پاســخ به این ســئوال که اگر کسی توان ســاخت این پلاک ها را 
نداشته باشد، چه اقدامی می تواند انجام دهد؟ می افزاید: ویژگی ها، قوانین و 
تشویق های بالادستی نیز داریم که با مراجعه میراث فرهنگی به صندوق ملی 
احیا می توان زیر نظر میراث فرهنگی وام های درصــد پایین و طولانی مدت را 

دریافت و نسبت به مرمت خانه خود اقدام کرد.
وی تصریح می کند: اگر کسی هیچ گونه استطاعت مالی نداشته باشد یا خانه 
در ورثه است، این پلاک ها طالب و خواهان زیادی به خاطر بهره مندی از تخفیف 
و همچنان قیمت پایین دارد که می تواننــد در معرض فروش قرار دهند و افراد 

زیادی برای زندگی و کسب وکار به آن روی آورند.
مشاور و دستیار شــهردار اصفهان در امور شهرسازی و معماری شهری در مورد 
حذف بعضی از خانه های ســتاره دار از طرح تفصیلی یا دقیق سازی پهنه های 
تاریخی بیان می کند: ســال ۱۳۹۰ در جریان طرح بازنگری خانه ها را مشاوران 

ستاره دار کردند و قرار شد میراث فرهنگی آن ها را مستندسازی کند و ظرف شش 
ماه ستاره دار بودن یا نبودن آن را اعلام دارد که این موضوع انجام نشد، اما از سال 
گذشته یک پروژه شد که بر اساس آن ۱۱۰۰ خانه تاریخی ستاره دار را شناسایی 
کردیم؛ تعدادی اصلًا وجود نداشتند یعنی خانه ها نوساز بودند و بعضی خانه ها 

را نیز شناسایی کردیم که در طرح بازنگری نبود و آن ها را هم پیشنهاد دادیم.
مهدویان تأکید می کنــد: نباید صفر و یک به موضوع نــگاه کرد که اگر در طرح 
بازنگری پلاک ستاره دار شد، حتماً ستاره دار است، چرا که باید محل را بازدید و 
مستندسازی کرد، واقعیت را دید و اگر واقعاً خانه ای از نظر کارشناسان میراث 
فرهنگی، شهرداری و کمیته فعالان میراث فرهنگی در بخش خصوصی اثری به 
اسم تاریخی وجود ندارد و خانه نوساز است، آن را حذف کرد و در عین حال اگر 
همان تیم تشخیص دادند که خانه یا مسجد تاریخی است، آن را پیشنهاد داد و 

به لیست اضافه و با حساسیت زیادی به موضوع نگاه کرد.
وی با اشــاره به اینکه تعداد ۱۱۰۰ خانه ســتاره دار اصفهان به ۹۰۰ رسیده است، 
تصریح کــرد: در ازای آن نزدیک به ۴۰۰ عدد پلاک به خانه های ســتاره دار این 
کلان شهر اضافه کردیم، چرا که دیده نشده بودند و به میراث و کمیسیون ماده ۵ 

پیشنهاد دادیم که تاریخی شوند و آن ها را جزو ستاره دارها بیاورند.
مهدویان با بیان اینکه تعریــف ما از واجد ارزش معمــاری و تاریخی، عمر بنا 
نیست، می افزاید: ویژگی های معماری و یک معمار برتر نیز از تعاریف معماری 
شاخص است مثلًا ســاختمان امین در کنار پل خواجو را نمی توان ساختمان 
تاریخی محســوب کرد، چراکه عمر آن ۵۰ سال نیســت اما دارای ویژگی های 
معماری شاخص است پس ما باید آن را ســتاره دار محسوب کنیم و به عنوان 
یکی از ارزش های معماری ایرانی حفظ شود و در اضافه کردن هایمان صرفاً هم 
نگاهمان از ۵۰ سال به بالا نبوده، بنابراین می توانیم بناهای جدید را هم به عنوان 
ارزش معماری و آن سبک معماری اصفهان پیشنهاد ستاره شدنش را بدهیم.

روح ا... ابوطالبی، مدیر منطقه ۳ شهرداری اصفهان هم می گوید: در بافت های 
تاریخی و فرســوده، خانه هایی وجود دارد که میراث فرهنگی آن ها را ستاره دار 
کرده است؛ این بافت ها مخروبه شده اند و مالک ارزشی برای آن قائل نیست 
و تلاشی در راســتای دریافت پروانه برای ملک خود نمی کند، به همین دلیل 

بافت ها تبدیل به مخروبه و فضای بی دفاع شهری شده است.
وی می افزاید: در بعضی بافت های تاریخی و فرسوده به علت اینکه تحت حوزه 
استحفاظی میراث فرهنگی است، شهرداری قابلیت تخریب و آزادسازی آن را 
ندارد؛ بنابراین، در محله هایی همچون »پامنار« که از آن بازدید کردیم، گلوگاه ها و 
بن بست هایی وجود دارد که دسترسی خودروهای امدادرسان همچون اورژانس 

و آتش نشانی به این معابر دشوار می کند. 
مدیر منطقه ۳ شــهرداری اصفهان با بیان اینکه با توجه به تفاهم نامه ای که با 
میراث فرهنگی صورت گرفته اســت، هر هفته از محله هایی در ســطح منطقه 
بازدیــد میدانی داریم و بعضی موارد را صورت جلســه می کنیــم تا بافت های 
فرسوده ای که نیاز به مرمت دارد، در دستور کار قرار گیرد، ادامه می دهد: در تلاش 
هستیم گلوگاه ها و معابری که امدادرســانی در آن آن دشوار است را باز کنیم و 
ورودی فضاهای بی دفاع را که مکان دنجی برای افراد معتاد شده است، مسدود 

کنیم تا امنیت برای منطقه و اهالی آن برقرار شود. 
ابوطالبی تأکید می کند: بافت های فرســوده و فضاهای بی دفاع زیبنده مرکز 
شهر اصفهان نیست، در حالی که هم اکنون در محله های قدیمی و با سابقه این 
کلان شهر بافت های فرسوده و فضاهای بی دفاعی وجود دارد که شرایط خوبی 
ندارد، بنابراین هر اندازه بتوانیم بافت های فرسوده و فضاهای بی دفاع شهر را به 

حداقل برسانیم، به شهر و شهروندان کمک کرده ایم.

میراث فرهنگی پاسخگو نیست
بــرای تکمیل گزارش وضعیت خانه های ســتاره دار شــهر اصفهــان، با وجود 
پیگیری های چند باره و چندروزه از مسئولان میراث فرهنگی، هیچ کدام پاسخگو 

نبودند تا سایه ابهام از این موضوع برداشته شود.
به گزارش »ایمنا«، بافت تاریخی شهر اصفهان جایی است که در و دیوارش از 
اصالت شهر صحبت می کند، حال آنکه ذره ای بی توجهی به این بافت، مشکلات 
جبران ناپذیری برای فرهنگ و بافت شهر و شهروندان ایجاد می کند و در مقابل 
توجه به بناهای مهم می تواند در معرفی و حفظ فرهنگ، آداب و معماری شهر 

کمک کند.

رئیس پلیس راهور استان اصفهان با اشــاره به افزایش جرایم رانندگی از 
۲۳ تیرماه اعلام کرد: در قانون ابلاغی هیئت وزیران برای بوق زدن نامتعارف 

جریمه یک میلیون تومانی در نظر گرفته شده است.
به گزارش »ایراسین«، سرهنگ علی اصغر زارع اظهار کرد: بر اساس طرح 
جدید افزایش جرایم رانندگی که دولت ســیزدهم برای کاهش تصادفات 
رانندگی آن را به پلیس راهور ابلاغ کرده و از ۲۳ تیرماه به اجرا گذاشته شده 
جریمه عبور از چراغ قرمز در کلانشــهرها به ۴۰۰ هزار تومان رســیده است. 
 این تخلف در سایر شهرها ۳۰۰ هزار تومان و در روستاها و راه های روستایی

 ۲۰۰ هزار تومان است.
وی از جریمه یک میلیون تومانی بــرای بوق زدن نامتعارف خبر داد و گفت: 
بر اساس جدول جدید جرایم راهنمایی و رانندگی، برای بوق زدن نامتعارف 

مبلغ یک میلیون تومان جریمه تعیین شده است و بنابر این هر راننده ای که 
مرتکب تخلفات رانندگی شود با نرخ های جدید جریمه می شود.

رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی اســتان اصفهان اظهار کرد: ایجاد 
آلودگی صوتی توسط خودروها در قانون راهنمایی و رانندگی تخلف محسوب 
می شود و رقمی بین ۶۰ هزار تا یک میلیون تومان جریمه برای آنان در نظر 

گرفته شده است. 
در پایان سرهنگ زارع خاطرنشــان کرد: رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی 
نه تنها به کاهش تصادفات و حفظ جان انســان ها کمــک می کند، بلکه به 
کاهش آلودگی صوتی و حفظ آرامش شــهر نیز منجر می شــود. همواره به 
علائم راهنمایی و رانندگی توجه کنید و از بوق زدن بی مورد خودداری کنید تا 

شهری ایمن و آرام برای همه داشته باشیم.

رئیس مرکز ارتباطات مردمی شــهرداری اصفهان گفت: طی هفته گذشته حدود 
۹۸۰۰ شــهروند با ســامانه ۱۳۷ شــهرداری اصفهان تماس گرفتند که ۱۵ درصد 
تماس های اجرایی مربوط به حوزه اتوبوسرانی و با توجه به گرمای هوا، تعداد زیادی 
از درخواست ها برای رسیدگی به سیستم ســرمایش اتوبوس ها بود. محمدتقی 
رفیعی در گفت وگو با »ایمنا« با اشاره به برقراری تماس ۹۸۰۰ شهروند با سامانه ۱۳۷ 
شهرداری اصفهان طی هفته گذشته اظهار کرد: از این تعداد ۶۵۰۰ تماس مربوط به 
موضوعاتی بود که شهروندان درخواست اجرایی داشتند و موضوعات مطرح شده 
برای پیگیری و انجام اقدامات لازم به مناطق پانزده گانه شهرداری اصفهان ارجاع 
شد. وی با بیان اینکه نسبت به هفته های گذشته و دوره مشابه سال گذشته کاهش 
تماس ها را داشتیم که علت آن ایجاد مشکل در خط ارتباط فیبر نوری مرکز ۱۳۷، 
طی انجام عملیات حفاری در سطح شهر بود که حدود ۴۸ ساعت کاری را از دست 

دادیم، البته از طریق اپلیکیشــن به ارائه خدمات ادامه دادیم. افزود: ۱۰ هزار و ۶۰۰ 
پیام نیز بازخوردگیری، نظرسنجی و نحوه و چگونگی حل موضوع توسط همکارانم از 
شهروندان نظرسنجی شد. رئیس مرکز ارتباطات مردمی شهرداری اصفهان با بیان 
اینکه هفته گذشته حدود ۳۳۰۰ تماس شهروندان با ۱۳۷ درخواست مشاوره بود که 
همکاران ما در مرکز ارتباطات مردمی شهرداری اصفهان آنها را راهنمایی کردند، افزود: 
تعداد زیادی از تماس ها نیازی به اقدام اجرایی در مدیریت شهری ندارد و تنها در 
حد اطلاعات است. رفیعی با بیان اینکه هفته گذشته ۱۵ درصد تماس های اجرایی 
مربوط به حوزه اتوبوسرانی بود که با توجه به گرمای هوا، تعداد زیادی از درخواست ها 
مبنی بر رسیدگی به سیستم سرمایش اتوبوس ها بود، گفت: از شهروندان تقاضا 
دارم هنگام تماس با ۱۳۷ کد دقیق خط و سیستم ناوبری اتوبوس را به همکارانم 

اعلام کنند تا بتوانیم سریع تر مشکل را رفع کنیم.

خرابی سیستم سرمایش اتوبوس ها بیشترین درخواست اصفهانی ها از سامانه ۱۳۷بوق زدن نامتعارف یک میلیون تومان جریمه دارد

مدیر منطقه ۱۰ شــهرداری اصفهان از پیشــرفت ۹۶ درصدی 
احداث حفاظ ایمنی و بتنی در بزرگراه شهید آقابابایی خبر داد 
و گفت: برای اجرای این پروژه ۸۰ میلیــارد ریال اعتبار در نظر 

گرفته شده است.
محمد صیرفی نــژاد در گفت وگو با »ایمنا« با اشــاره به احداث 

حفاظ ایمنی و بتنی در بزرگراه شهید آقابابایی اظهار کرد: تأمین 
ایمنی راه ها برای جلوگیری از انحراف وســایل نقلیه از مسیر 
اصلی و خطر برخورد با موانع جاده ها و ســایر خطرات جانبی، 
امری اجتناب ناپذیر است. وی افزود: ایمنی راه ها زمانی تأمین 
می شــود که طراحی و حفاظت صحیح مانع خسارات جانی، 

مالی و صدمات وارد به وسایل نقلیه منحرف شده را به حداقل 
رساند و موجب برگشت آنها به مســیر اولیه برای ادامه حرکت 
شود.مدیر منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان تأکید کرد: پروژه احداث 
حفاظ ایمنی و بتنی در بزرگراه شهید آقابابایی موجب جلوگیری 
از نور مســتقیم چراغ خودروها از باند مقابــل، افزایش ایمنی 
 مطابق با آیین نامه هــای جدید و جلوگیری از خســارت های 
جبران ناپذیر، جلوگیری از انحراف و ورود خودروها به مســیر 

مخالف در هنگام برخورد با گاردریل های قدیمی است.
صیرفی نژاد گفت: هزینــه نگهداری جداکننده هــای بتنی در 
مقایسه با گاردریل بسیار کمتر است و خسارت خودروها در اثر 

برخورد با جداکننده های بتنی بسیار کمتر از برخورد با گاردریل 
است. وی با اشاره به پیشرفت ۹۶ درصدی احداث حفاظ ایمنی 
و بتنی در بزرگراه شهید آقابابایی )حدفاصل خیابان جی تا پل 
اطشــاران( ادامه داد: برای اجرای این پروژه ۸۰ میلیارد ریال 

اعتبار در نظر گرفته شده است.
مدیر منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان خاطرنشان کرد: احداث حفاظ 
ایمنی و بتنی در بزرگراه شهید آقابابایی به طول ۲۰۰۰ متر و ارتفاع 
یک متر و ۴۰ ســانت از ابتدای محدوده این منطقه در خیابان 
جی تا پل اطشاران در مدت زمانی چهار ماه انجام شده است و 

به زودی مورد بهره برداری قرار می گیرد.
صیرفی نژاد گفت: ایمنی تردد وسایل نقلیه یکی از اصولی ترین 

مبانی در مهندسی ترافیک و برنامه ریزی حمل ونقل است.

 مدیر منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان خبر داد

 اعتبار ۸۰ میلیارد ریالی برای ایمن سازی بزرگراه شهید آقابابایی؛
پیشرفت ۹۶ درصدی پروژه
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 محدودیت های برق اعمال شــده بــه فولاد مبارکــه در ماه های خــرداد و تیر 
سال جاری، 250 هزار تن افت تولید و عدم تأمین به موقع نیاز بازار و مشتریان را 

به همراه داشته است. 
غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه در مصاحبه با خبرنگار فولاد، 
ضمن اعلام این خبر  و با اشاره به اینکه ادامه محدودیت های برق به معنای فرمان 
ایست به جهش تولید  است گفت: چندین سال است مقام معظم رهبری بر تولید 
و جهش آن تأکید می نمایند و هر سال را به این نام مزین می سازند، اما متأسفانه 
شاهدیم که محدودیت های موجود در حوزه انرژی، خاصه ناترازی برق در تابستان 

و عدم تأمین گاز در زمستان، مانع از تحقق این راهبرد اساسی می شود. 
وی با بیان اینکه متأســفانه هر ســال صنایع کشــور، ازجمله فولاد مبارکه، در 
فصول گرم و ســرد ســال با چالش های جدی تر و فزاینده تری در حوزه انرژی 
مواجه اند، تصریح کرد: به نظر می رســد اگر اقدامی هم در خصوص کنترل این 
ناترازی ها از سوی دولت محترم صورت گرفته اقدام جدی و مؤثری نبوده است. 
معاون بهره برداری فولاد مبارکه گفت: این شــرکت مطابق با آنچه شرکت های 
صاحب سبک و پیشرو دنیا انجام داده اند، به حوزه تولید انرژی و خود تأمینی ورود 
کرده است و در این راســتا طی دو سال اخیر، جهت احداث یک نیروگاه سیکل 
ترکیبی کلاس F با راندمان حدود 60 درصد اقدام کرده است. انتظار می رفت با وارد 
مدار شدن این نیروگاه محدودیت های برق برای فولاد مبارکه کمتر شود و تولید 
این شرکت کمتر با مشکل مواجه گردد که متأسفانه علی رغم توافقات انجام شده 
با وزارت نیرو، چنین نشده است.  وی با اشاره به توافق نامه شرکت فولاد مبارکه با 
وزارت نیرو تصریح کرد: طبق این توافق نامه قرار بود به همان اندازه که فولاد مبارکه 
انرژی الکتریکی تولید می کند و به شبکه برق تزریق می کند به همان میزان هم 
از شــبکه برق تحویل بگیرد؛ اما متأسفانه با شــروع فصل گرم سال و افزایش 
درخواست انرژی از سوی مصارف خانگی و برخی صنایع، تقریباً برقی از شبکه به 
فولاد مبارکه اختصاص پیدا نکرده و این شرکت تا به امروز از محل 400 مگاوات 
برقی که در خود شرکت از محل نیروگاه جدید در حال تولید است، می تواند برق 

موردنیاز خود را تأمین کند.

ممکن است شاهد التهاب بازار  و افزایش قیمت ها باشیم
سلیمی خاطرنشان کرد: چنانچه این توافقات به موقع و به درستی انجام می شد، 
پایداری تولید در فــولاد مبارکه تضمین می گردید؛ امــا به دلیل عدم انجام این 
توافق ها از ســوی وزارت نیرو، شــاهد ناترازی برق برای فولاد مبارکه و در ادامه 
افت تولید و پس از آن عدم تولید سفارش های مشتریان خواهیم بود. بعد از آن 
نیز ممکن است شاهد التهاب بازار و افزایش قیمت ها باشیم. وی با بیان اینکه 
فولاد مبارکه در سال های قبل توانسته بود به میزان قابل ملاحظه ای فولاد خام 
در شــرکت تولید و ذخیره ســازی کند، تصریح کرد: به همین دلیل طی یکی دو 
سال اخیر با تولید بهینه و تأمین به موقع بازار داخل، از ایجاد التهاب در بازار داخل 
جلوگیری شد؛ اما در سال جاری، با پایان یافتن این ذخایر و باتوجه به افزایش 
میزان ناترازی ها، به شدت نگران کاهش تختال موردنیاز خط نورد گرم و در نتیجه 
عدم تأمین ورق موردنیاز سفارش داده شده از سوی مشتریان هستیم.  به گفته 
معاون بهره برداری فولاد مبارکه، چنانچه تولید صورت نگیرد، نمی توانیم محصولی 
به بورس و بازار عرضه کنیم و این امر ممکن اســت برای صنایع پایین دســت 
فولادمبارکه و بازار، به لحاظ افزایش قیمت، مشکل ســاز شود. وی خاطرنشان 
کرد: از ابتدای سال جاری طی دو مرحله شاهد بهره برداری از نیروگاه جدید فولاد 
مبارکه بوده ایم؛ اما نسبت به مدت مشابه ســال قبل، ناترازی ها در حوزه برق و 
اعمال محدودیت ها به فولاد مبارکه افزایش داشــته و در نتیجه، شاهد کاهش 
تولید در بزرگ ترین کارخانه فولادسازی کشور هستیم.  سلیمی با تأکید بر اهمیت 
و لزوم تجدیدنظر در اختصاص سهمیه برق به صنایع ازجمله فولاد مبارکه گفت: 
با نگاه اقتصادی و کلان، ضرر و زیان توقف خطوط تولیــد برای مردم به مراتب 
بیشتر از خاموشی هاست؛ خاموشی هایی در حد یک ساعت در شهرها به منظور 
کاهش مصارف خانگی می تواند برای مردم قابل تحمل  باشد؛ اما افزایش قیمت 
ورق و تورم ناشی از آن در صنایع بســیار نگران کننده  است. وی با اشاره به وجود 
منابع عظیم گاز در کشور بر اهمیت حل مشکل ناترازی انرژی تأکید و تصریح کرد: 
امروزه مهم ترین زیرساخت توسعه صنعتی هر کشــور مربوط به حوزه انرژی و 
خاصه برق است و اگرچه فولاد مبارکه به سهم خود با سرمایه گذاری  در این حوزه 
تلاش کرده است که هم انرژی موردنیاز خود را تأمین کند و هم به ناترازی در این 
حوزه کمک کند، به نظر می رسد اراده ای بیش از این نیاز است تا این ناترازی ها به 

شکل ریشه ای رفع شود.

وزارت نیرو باید با اتخاذ شیوه های کارآمد و عاجل به مدد تولید بشتابد
معاون بهره برداری فولاد مبارکه در بخش پایانی سخنان خود تأکید کرد: تمامی 
تلاش شرکت بر این است که با تأمین نیاز مشــتریان از بروز هرگونه التهاب در 
بازار پیشگیری کند؛ اما نباید فراموش کرد که تحقق این راهبرد به برخی مؤلفه ها 
ازجمله تأمین به موقع و کافی انرژی موردنیاز خطوط تولید بستگی دارد. در این 
زمینه، تلاش کرده ایم با تمهیداتی ازجمله انجام تعمیرات اساسی خطوط تولید 
در زمان محدودیت هــای برق و گاز، از بروز چالــش در خطوط تولید جلوگیری 
 کنیم؛ اما به نظر می رســد وزارت نیرو باید با اتخاذ شــیوه های کارآمد و عاجل

به مدد تولید بشتابد.

صنعت فولاد کشــور تنها بین ۶ تا ۷ درصــد انرژی الکتریکی کشــور  را 
مصرف می کند

در همین زمینه سید امیر طباطباییان، مدیر انرژی و ســیالات فولاد مبارکه نیز 
در خصوص وضعیت انرژی در فولاد مبارکــه و ناترازی انرژی الکتریکی در حوزه 
صنعت و خاصه شــرکت فولاد مبارکه گفت: هرسال هم زمان با شروع فصل گرم 
سال و باتوجه به ناترازی شدید موجود در حوزه انرژی کشورمان، همه صنایع از این 
موضوع متأثر می شوند و ناچارند تولید خود را کاهش دهند؛ با این تفاوت که شدت 
محدودیت انرژی در سال 1403 نسبت به سال های قبل به شدت بیشتر و زودتر 
اعمال شده؛ به نحوی که در بسیاری از خطوط تولید فولاد مبارکه و فولاد سبا ناچار 
 به کاهش تولید شده ایم. وی با بیان اینکه طبق اعلام وزارت نیرو، این ناترازی ها از 
12 تا 13 هزار مگاوات در سال 1402 به 15 تا 17 هزار مگاوات در سال جاری تبدیل 
شده و متأسفانه با رشد ناگهانی بسیار زیادی همراه شده است، اظهار کرد: در این 
 بین به صنعت فولاد که تنها بین 6 تا 7 درصد انرژی الکتریکی کشــور را مصرف 
می کند خسارت بسیار سنگینی وارد شده؛ این در حالی است که این صنعت یکی 
از صنایع ارزآور، سودآور و اشتغال آفرین برای کشور است و به طورکلی در توسعه 
اقتصادی و صنعتی ایــران عزیز نقش بســزایی دارد. طباطبائیان گفت: همگی 
به این مهم اذعان داریم که رشــد اقتصادی، کاهش تورم و بهبود شاخص های 
اقتصادی کشور وابســته به تولید ناخالص داخلی اســت؛ اما هر سال، برخلاف 
این مدعا، ســهمیه اختصاصی برق و گاز صنعت کاهــش می یابد. این در حالی 
است که خسارت های ناشی از کاهش اختصاص برق به صنعت بسیار زیان بار و 
جبران ناپذیر است و به طور مستقیم و غیرمستقیم بر درآمد و توسعه اقتصادی 
کشور تأثیر می گذارد. وی گفت: ســال 1401 طبق توافق نامه ای که با وزارت نیرو 
منعقد شد، مقرر شد صنایع در جهت کمک به شبکه برق سراسری و تأمین انرژی 
الکتریکی خودشــان نزدیک به 10 هزار مگاوات انرژی الکتریکی تولید کنند و در 
خطوط تولید خود به مصرف برسانند. خوشبختانه با استقبال خوب صنایع این 
میزان به 17 هزار مگاوات افزایش یافت. بعد از امضــای این توافق نامه، صنایع 
ازجمله فولاد مبارکه، جهت احداث نیروگاه و تولید انرژی موردنیاز اقدام نمودند. 
در این میان ســهم فولاد مبارکه تولید 1500 مگاوات انرژی الکتریکی بود و این 
شرکت با ســرمایه گذاری حدود 720 میلیون یورویی جهت احداث یک نیروگاه 
۹14 مگاواتی ســیکل ترکیبی و یک نیروگاه 600 مگاواتی خورشیدی اقدام کرد. 
طبق توافق نامه امضاشده بین فولاد مبارکه و وزارت نیرو، مقرر بود که به هر میزان 
که فولاد مبارکه انرژی الکتریکی تولید کرد، وزارت نیــرو به همان میزان به این 
شرکت انرژی الکتریکی اختصاص دهد؛ اما متأسفانه علی رغم سرمایه گذاری ها 
و اقدامات خوب فولاد مبارکه که توانست طی 16 ماه با احداث و راه اندازی نیروگاه 
سیکل ترکیبی به تعهد خود جامه عمل بپوشــاند و از اوایل سال جاری دو واحد 
نیروگاه سیکل ترکیبی خود را به طور دائم وارد مدار کند، اما وزارت نیرو از عمل به 
تعهدات خود سر باز زده و هیچ سهمیه ای به فولاد مبارکه اختصاص نداده است. 
به گفته مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه، عدم عمل به مفاد توافق نامه از سوی 
وزارت نیرو عملًا سرمایه گذاری سایر صنایع در این حوزه و حتی سرمایه گذاری 
فولاد مبارکه در مسیر توسعه این نیروگاه ها را با تردید مواجه کرده و در جلب اعتماد 

صنایع نسبت به این قبیل مشارکت ها تأثیر منفی داشته است. وی ادامه داد: در 
حال حاضر اگرچه فولاد مبارکه برای تأمین برق موردنیاز خود با احداث نیروگاه و 
خرید برق از بخش خصوصی اقدام کرده است؛ اما عملًا تا این لحظه فقط توانسته 
برخی از خطوط تولید خود ازجمله نورد گرم، نورد سرد و آهن سازی را در مدار تولید 
نگه دارد و بخش اعظم فعالیت شرکت که مربوط به تولید فولاد خام و ماده اولیه 
تولید انواع ورق های فولادی است، به دلیل همین ناترازی ها و عدم تخصیص برق 

موردنیاز و توافق شده به شرکت، با چالش های جدی مواجه شده است.

باید جذابیت سرمایه گذاری برای بخش خصوصی به ویژه در حوزه تولید برق 
افزایش یابد

طباطبائیان ادامه داد: تأثیر کاهش تولید در فولاد مبارکه و چنین صنایعی بدون 
شک طی ماه های آینده در بازار مشاهده خواهد شد. امیدواریم با برنامه ریزی های 
بهتر و اصلاح تخصیص ســهمیه های تحویلی به صنعت فولاد، از ادامه بروز این 
چالش ها و مشکلات پیشگیری شود. به نظر می رسد باید در حوزه تولید انرژی 
نیز سهم دولت کاهش یابد و با حمایت های بیشتر و جدی تر از بخش خصوصی، 
شرایطی فراهم شود که جذابیت سرمایه گذاری برای بخش خصوصی به ویژه در 
حوزه تولید برق افزایش یابد؛ در غیر این صورت، به هیچ عنوان نخواهیم توانست در 
سال های آینده نیز که گرمی هوا طبق پیش بینی های انجام شده افزایش خواهد 
یافت، شرایط بهتری را متصور شویم و این چالش ها را برطرف کنیم. وی با بیان 
اینکه در حال حاضر حدود 65 تا 70 درصد برق کشــور در بخش خصوصی تولید 
می شود، گفت: متأسفانه به دلیل سیاست های اشــتباه در قیمت گذاری و نگاه 
بخشی و... شاهد این هستیم که هر سال حوزه صنعت و حتی صنعت تولید برق با 
مشکلات جدی تری مواجه می شود؛ بنابراین، باید در این روش ها تجدیدنظر جدی 
و عاجل صورت گیرد. نباید اجازه دهیم که صنایع کشور ازجمله صنعت فولادسازی 
که از صنایع مادر و زیرساختی است، بیش از این با چالش های طاقت فرسا مواجه 
شود. مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه با تأکید بر اینکه شرکت در حال حاضر 
برق مصرفی خود را از طریق دو نیروگاه داخلی خود تأمین می کند و عملًا هیچ گونه 
برقی از شبکه سراسری دریافت نمی کند، گفت: متأسفانه در بسیاری از موارد به 
دلیل عدم دریافت سهمیه برق نتوانسته ایم بسیاری از سفارش های موردنظر را 
تولید کنیم و این به ضرر شــرکت و به طورکلی اقتصاد کشور است و امیدواریم با 
اصلاح سیاست ها، شرایطی فراهم شود که این محدودیت ها متوجه صنایع نباشد.

سرمایه گذاران از  وزارت نیرو انتظار دارند به تعهدات خود عمل کند
وی در بخش پایانی سخنان خود تصریح کرد: همان گونه که می دانیم ناترازی برق 
در کشور به عددی بین 15 تا 20 هزار مگاوات ساعت رسیده است که رفع این میزان 
ناترازی به 10 تا 13 میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد. با مشاهده بدعهدی های 
وزارت نیرو، ســرمایه گذاران از ادامه طرح های توســعه خود در حوزه تولید برق 
منصرف خواهد شد؛ چراکه با این روش، چنین سرمایه گذاری هایی برای آنها عملًا 
توجیه اقتصادی نخواهد داشت. ســرمایه گذاران از وزارت نیرو که سیاست گذار 

اصلی در این حوزه است انتظار دارند به تعهدات خود عمل کند.

  معاون حمایت و ســلامت خانــواده کمیته امداد 
امام خمینی)ره( استان اصفهان گفت:کمیته امداد 
امام خمینی )ره( اســتان اصفهان بــرای بیش از 
4700زن سرپرست خانوار تحت حمایت، حق بیمه 

تأمین اجتماعی پرداخت می کند. 
هادی بنایی در جمع خبرنگاران گفت: درحال حاضر 
6۹ هزار و ۹15 زن سرپرست خانوار تحت حمایت این 
نهاد هستند که از این تعداد برای 4740نفر حق بیمه 
تأمین اجتماعی پرداخت می شود. وی با تأکید به 
پرداخت حق بیمه تأمین اجتماعی زنان سرپرست 
 خانوار شــهری بیــن 45 تــا 50 ســال و مجریان 
طرح های اشــتغال فعال که سرپرســت خانوار و 

مستمری بگیر این نهاد هســتند، ادامه داد: در این 
مســیر از ســال 1400 تاکنون 631 زن سرپرســت 
خانوار بازنشسته و مســتمری بگیر سازمان تأمین 

اجتماعی شــده اند. وی با بیان اینکــه با پرداخت 
 حق بیمه مددجویان، می توان بهره مندی از مزایای 
بیمه های اجتماعی را برای این قشــر واجد شرایط 
 فراهم کرد، افزود: طی سه ماهه سال جاری برای حق 
 بیمه های اجتماعی زنان سرپرست خانوار و مجریان 
طرح های اشــتغال فعال تحــت حمایت بیش از 
12میلیارد تومان پرداخت شده است. معاون حمایت 
و ســلامت کمیته امداد اســتان اصفهان با اشاره به 
محدود شــدن ارائه خدمات به مددجویان پس از 
برقراری بازنشستگی، گفت: مدت زمان بیمه پردازی 
این نهاد برای مددجویان تحت پوشش 10 ساله و تا 

زمان رسیدن به سن بازنشستگی آنها است.

  در ســه ماهه نخســت ســال 1403 بیــش از
 4000مجوز ایمنی و پروانه کار در شرکت گاز استان 

اصفهان صادر شد.
 به گزارش روابط عمومی شــرکت ملــی گاز ایران، 
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با اعلام مطلب 
فوق اظهار کرد: این شرکت به موازات فعالیت های 
گازرسانی نسبت به رعایت دقیق اصول بهداشت، 
ایمنی و محیط  زیست اقدامات مناسبی انجام داده 
است. ابوالقاسم عسکری افزود: به منظور آمادگی 
در مقابله با بحران ها، 11 مانور در ســه ماهه نخست 
ســال جاری برگزار شــد که می توان به مانورهایی 

همچون خروج اضطراری، ریــزش مرکاپتان و...
برای آمادگی در مقابله با مخاطرات اشاره کرد. وی 
گفت: به منظور آموزش نیروها برای مقابله با بحران 
بیش از 6000نفرساعت آموزش در حوزه بهداشت، 
ایمنی، محیط  زیســت، مدیریت بحران و پدافند 

غیرعامل برگزار شده اســت. وی اظهار کرد: در طی 
همین مدت نیز تعداد 125 مــورد بازدید ایمنی از 
ادارات، ایستگاه ها و واحدهای ستادی و جلسات 
تجزیه وتحلیل حوادث در سطح شرکت گاز استان 
اصفهان برگزار شده اســت. مدیرعامل شرکت گاز 
 HSE استان اصفهان با بیان اینکه دستورالعمل های
لازم الاجرا است، عنوان کرد: اطلاع رسانی صحیح از 
قواعد و مقررات، رعایت اصــول و الزامات ایمنی و 
همچنین دقت و مسئولیت پذیری کارکنان از جمله 
عوامل مؤثر در بهبود شاخص های HSE و ثبت کار 

بدون حادثه در این شرکت است.

مدیرعامل شرکت ســاخت و بهره برداری آزادراه شیراز -اصفهان با گلایه از عدم 
ابلاغ نرخ عوارضی عنوان کرد: علی رغم تأیید نرخ عوارضی پیشــنهادی شرکت 
احداث آزادراه شیراز ـ اصفهان توسط معاونین وزارت راه و شهرسازی ولی به تأیید 

مقامات عالی وزارت راه و شهرسازی نرسیده است. 
 رضا محمدیان در جمع خبرنگاران با اشــاره به کمبــود منابع مالی برای تکمیل 
قطعه 7 و همچنین نگهداری قطعه یک تــا 6 آزادراه اظهارکرد: تمامی خدمات، 
تجهیزات، ماشین آلات و نیروی انســانی در حوزه راهداری و نگهداری آزادراه 

وابسته به درآمد عوارضی است. 
مدیرعامل شــرکت ســاخت و بهره بــرداری آزادراه شــیراز -اصفهــان گفت: 
ســرمایه گذاران در طول 8 ماه گذشــته تمامی هزینه های مرتبــط با خدمات 
نگهداری بهره برداری را تأمین کردند که به نظر می رسد دیگر امکان هزینه برای 
ساخت و بهره برداری در این مسیر فراهم نیست. محمدیان با اشاره به تمایل وزیر 
راه و شهرسازی برای آغاز قطعه 8 و ایجاد تعهد بیشتر برای این شرکت خواستار 

تسریع و رفع موانع سرمایه گذاری در طرح های ملی شد. 
مدیرعامل شرکت ساخت و بهره برداری آزادراه شیراز- اصفهان به حجم ترافیک 
سنگین در این مسیر اشاره کرد و گفت: تعطیل شدن خدمات راهداری و نگهداری 

در سیستم آزادراه که به انسداد این مسیر ختم می شود تبعات سنگین اقتصادی 
اجتماعی و منطقه ای را در پی خواهد داشت. 

محمدیان تأخیــر در ابلاغ نرخ عوارضــی را محدودیت اساســی برای تکمیل 
مســیر و همچنین نگهداری آن در فصل گرما و ســرما برشــمرد و از مجموعه 
وزارت راه و شهرســازی، مســئولان عالــی اســتان فــارس و نماینــدگان 
 مــردم در مجلــس شــورای خواســتار رفــع ایــن مشــکل برای توســعه 

آزاد راه شیراز ـ اصفهان شد.

جلسه مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی اســتان اصفهان به عنوان نماینده 
استان های فلات مرکزی کشــور در مدیریت مصرف برق شهرک های صنعتی با 
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان اصفهان و جلسه همزمان با مدیرعامل سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، مدیرعامل توانیر کشور، مدیران عامل 
شرکت شهرک های صنعتی اســتان ها و مدیران عامل شــرکت های توزیع برق 
استان های کشور به صورت ویدیو کنفرانسی در شرکت توزیع برق استان برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرک های صنعتی، در این جلسه که در خصوص 
مدیریت مصرف برق و اعمال محدودیت ها در بخش صنعت، همچنین همکاری و 
تعامل بهتر میان شرکت توانیر و شرکت شهرک های صنعتی کشور برگزار شد، رسول 
سواری، مدیرعامل این شرکت پشنهاد تفویض مدیریت مصرف با لحاظ محدودیت 
های فعلی و شرایط  منطقه ای را به استان ها ازجمله قطعی برق به صورت چند روز 
مســتمر در یک فصل را به جای قطعی یک روز در هفته برای برخی از شهرک های 
صنعتی مطرح کرد و گفت: در صورت قطعی برق واحد صنعتی به صورت چند روز 
مستمر در فصل تابستان، واحدهای صنعتی امکان برنامه ریزی بهتر برای مدیریت 
تولید و انجام امور مربوط به تعمیرات و نگهداری واحد خود را در ایام قطعی دارند و با 

مشکلات کمتری مواجه می شوند. سواری افزود: در خصوص سرمایه گذاری برای 
تولید برق باید تسهیلات لازم زیرساختی و مالی برای ایجاد نیروگاه های خورشیدی و 
حرارتی با حمایت تمامی دستگاه های مرتبط فراهم شود . او  ضمانت های قراردادی 

خرید و توزیع اختصاصی برق تولیدی به شهرک های صنعتی را خواستار شد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اصفهان خواستار شدنرخ عوارضی آزادراه شیراز ـ اصفهان تأیید نشد
توزیع اختصاصی برق تولیدی به شهرک های صنعتی

معاون بهره برداری فولاد مبارکه عنوان کرد:
ادامه محدودیت های برق؛ فرمان ایست به جهش تولید

 در ۳  ماه نخست سال ۱۴۰۳ صورت پذیرفت؛
 صدور بیش از 4000 مجوز ایمنی و پروانه کار در شرکت گاز استان اصفهان

 پرداخت حق بیمه تأمین اجتماعی بیش از 4000 زن سرپرست خانوار 

تحت حمایت کمیته امداد در اصفهان
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